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Editorial
El propi mitjà de comunicació no acostu-
ma a ser notícia, però una efemèride com 
aquesta en què celebrem el 10è aniversari 
de LLOBREGÓS INFORMATIU, és un 
motiu més que sufi cient com per dedicar-li 
unes quantes pàgines. 

En aquest número 60 volem agrair a 
totes les persones que, des de la gratuïtat 
i l’altruisme a favor de la cultura i de la 
comunicació, han fet possible la continuïtat 
de la publicació. Un agraïment també per 
a tots els nostres subscriptors i lectors que 
cada dos mesos ens segueixen. També 
als comerciants que amb la inclusió de la 
publicitat fan possible aquest projecte. I un 
record per a tots els que durant aquests 
anys hi han col·laborat.

A partir d’ara totes les pàgines són en 
color gràcies a tants col·laboradors des-
interessats. En aquest número trobareu 
informacions variades com sempre i una 
presentació del President de Catalunya, 
l’Honorable Artur Mas, que ha tingut la 
gentilesa de dedicar-nos un espai del seu 
temps. L’hi agraïm. Gràcies també als 
alcaldes dels nostres pobles per les seves 
paraules i als joves de 20 anys que han 
col·laborat en aquest número.

Per la nostra part, volem manifestar 
la voluntat de continuïtat i fer que aquest 
primer decenni sigui el començament de 
moltes dècades més.
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Noticiari

Revetlla de Sant Joan a Vicfred

Josep Verdés.- Aquest any Vic-
fred va celebrar la revetlla de 
Sant Joan entre el caliu d’un bon 
foc, el llançament de petards a la 
plaça i a l’interior del local social 
al voltant d’una taula plena de 
coques variades i coques de 
Sant Joan... i per remullar-ho una 
mica de cava i, com no, la nostra 
popular barreja de moscatell i 
aiguardent. 

La nit, tot i la carícia de la 
lluna plena, va ser rigorosament 
freda, però tot i així es van reunir 
33 veïns i veïnes amb ganes de 
gresca i de passar una bona es-
tona fent petar la xerrada i gaudint 
d’una festa tan nostra. 

Dolors Nadal.- Cada any, quan arriba la primavera, 
l’associació de dones d’Ivorra organitza una sortida. 
Aquest any el programa era anar fi ns a Roses i d’allí 
agafar un vaixell fi ns a Cadaqués i, vorejant el cap de 
Creus, admirar les precioses cales i racons d’aquelles 
costes. Però el mar estava molt embravit i de cap 
manera va ser possible que el vaixell sortís. Així que 
una mica decepcionats però no desanimats es va optar 
per anar a Empúria Brava, una curiosa localitat de la 
costa brava que està feta casi tota artifi cialment amb 

un teixit de canals a l’estil de Venècia.
A l’hora de dinar, el bufet lliure és una bona elecció 

i si és de qualitat encara més bé. La visita al castell 
de Púbol va acabar d’omplir la tarda. La casa-museu 
Gala-Dalí no deixa indiferent ningú. Dalí va regalar el 
castell a Gala complint una promesa que li havia fet 
i ella hi va passar els últims anys de la seva vida. En 
la reconstrucció i decoració, Dalí hi va deixar la seva 
empremta, creant un ambient intimista, auster i també 
una mica misteriós.

Ivorra va d’excursió
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Ajuntament de Calonge de Segarra.- El passat dia 
2 de juny es va dur a terme la 6a edició de la cami-
nada popular Coneix Calonge, que enguany seguia 
la ruta de Mirambell - Castelltort - Ferrera. Es podia 
escollir l’itinerari curt, de 10 km, o bé el llarg, de 15 
km, ambdós amb el punt de sortida i arribada al po-
ble de Mirambell. Unes 300 persones van participar 

a la caminada popular, en un dia que el temps va 
acompanyar. 

L’Ajuntament agraeix la participació en aquesta 
activitat esportiva i la col·laboració dels veïns de Mi-
rambell. Podeu veure més fotografi es de la caminada 
a la pàgina del facebook de l’Ajuntament de Calonge 
de Segarra.

Excursió de fi  de curs
Assumpció Caellas.- El dia 6 
de juny, un grup de senyores 
de la nostres contrades van 
visitar la Verge de Montserrat 
i van dinar el restaurant Escor-
pia d’Igualada. Tot seguit, per 
passar la tarda, van fer una vi-
sita guiada al Molí Paperer de 
Capellades, un lloc molt bonic 
i d’un gran interès, passejant 
pels jardins i visitant l’església 
mentre ens explicaven la seva 
història. 

Per acabar, un espectacle 
a la plaça on uns nens i nenes 
de totes les edats participaven 
al Treure Ball o Ball pla. Totes 
les parelles, grans i petits, 
portaven el seu remet de fl ors 
naturals per ballar un vals i el 
ball típic, una actuació molt 
emocionant.

Èxit de participació en la caminada popular Coneix Calonge
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Noticiari

Aplec a Sant Pere de Murinyols

Redacció.- Cada any, el dia primer de maig és tradició fer l’aplec a l’ermita de Sant 
Pere de Murinyols (o dels Empalous) on se celebra una missa i es fa la benedicció 
del terme de Torà. Aquest any l’aplec es va postposar al primer dimecres de juny. 
Una trentena de persones s’hi va desplaçar per complir l’acostumada romeria i gaudir 
d’una tarda de primavera i del paisatge que s’hi divisa.

Mn. Fermí va celebrar 
l’eucaristia i va procedir a 
la benedicció del terme, en 
aquest indret on primitiva-
ment s’alçava una torre de 
guaita i on al segle XVII es 
va traslladar l’església de 
Sant Pere, originàriament 
emplaçada en el turó (o 
“morinyol”) a l’altra banda 
de l’antic camí de Palo-
uet. És de remarcar com 
l’advocació a Sant Pere és 
present al llarg del Llobre-
gós, des de Sant Pere de 
Magrà, Sant Pere de les 
Escomes, Sant Pere dels 
Empalous o Sant Pere de 
Tallteüll.

Festa de la Gent Gran de Massoteres 

Dani Vidal.- Massoteres va tornar a homenatjar la gent gran del municipi amb una festa el 
diumenge 26 de maig, que va incloure una actuació del recentment creat Grup de Bastoners 
de Sedó, una missa i un dinar popular al local social.

Després del dinar es van lliurar obsequis per homenatjar els 12 veïns del municipi de 
més de 80 anys.

A la festa hi van assistir el president de la Diputació de Lleida, Joan Reñé; la vicepresiden-
ta segona de la Diputació, 
Rosa M. Perelló; i el presi-
dent del Consell Comarcal 
de la Segarra, Adrià Marqui-
lles, que juntament amb l’al-
calde de Massoteres, Miquel 
Marina, van presidir el dinar 
de germanor i van lliurar 
els records a les persones 
homenatjades.

Durant la seva visita, el 
president de la Diputació, 
Joan Reñé, va signar el Lli-
bre d’Honor de l’Ajuntament 
i va atendre les peticions de 
l’alcalde en el sentit que els 
municipis petits tinguin accés 
a serveis de salut, formació 
i oci sense que els veïns 
hagin de desplaçar-se.
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gencat.cat/incendis
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Noticiari

Festival de fi  de curs a l’Escola de Música de Sanaüja

Maria Garganté.- La tarda del dissabte 15 
de juny va tenir lloc a l’església parroquial 
de Sanaüja el festival de fi  de curs de l’es-
cola de música de Sanaüja, els integrants 
de la qual van poder mostrar les seves 
habilitats amb diversos instruments. 

L’audició va estar dirigida per la pro-
fessora Maria de les Sogues i l’esplèndida 
acústica de l’església gòtica de Santa 
Maria de Sanaüja va constituir un marc in-
comparable per a la demostració del talent 
musical dels nens i nenes sanaüjencs, que 
tenen la fortuna de poder estudiar música 
sense sortir del poble.

Assumpció Caelles.- El Casal de la Gent Gran 
de Torà celebra la cloenda de gimnàstica amb 
coca i xocolata desfeta, i un bingo molt inte-
ressant per a tots. Sanaüja Mou-te celebra el fi  
de curs amb 26 senyores fent un sensacional 
dinar a Torracombelles. Ivorra Mou-te fa un bon 
berenar i a més a més, uns bombons i galetes 
per celebrar el sant i l’aniversari d’una alumna. 
I, Pinós Mou-te acomiada el curs amb unes 
tirades de petanca.

I ara, un cop acabat, esperem que tot el 
treball fet durant el curs ens sigui efi caç i un re-
cord per posar amb pràctica durant tot l’estiu. La 
vostra monitora us desitja molta salut, energia 
i fortalesa per resistir la calor pròpia d’aquests 
dies. Ens veiem, si Déu vol, a l’octubre!

Cloenda del curs de gimnàstica

Festa d’aniversari de Cal Cinca i 
primer correbars de Sanaüja

Maria Garganté.- El proppassat 5 de juliol el cafè 
bar Cal Cinca de Sanaüja va fer dos anys. Per 
celebrar aquesta efemèride hi hagué diverses 
actuacions musicals a la mateixa plaça Major, 
començant pel concert de gospel a càrrec de la 
Solsona Gospel School. Seguiren una sessió de 
ball de nit amb La Maja i concert amb els grups 
Kuissó i Cop de Mall. 

Però l’activitat dels bars sanaüjencs aquest 
estiu només acaba de començar, ja que el 20 de 
juliol també es va celebrar el primer correbars 
de Sanaüja, promogut per la recentment creada 
Agrupació de Bars de la població. 
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Tempestes i riuades a Biosca

Jordi Llauradó.- La setmana del 8 al 14 
de juliol les tempestes s’han entossudit 
a caure en la zona del Llobregós. Molt 
especialment en les conques que con-
fl ueixen a la riera de Biosca.

Desprès d’una setmana amb diver-
ses tronades la quantitat total superava 
els 170 litres. Especialment virulenta va 
ser la tarda del dissabte 13 on al nucli 
de Biosca es van registrar 81 litres, i en 
zones com les Cases, la Masquita etc, les 
quantitats arribaven als 100 litres, cosa 
que va suposar la sortida de mare de la 
riera de Biosca i la de Pasterola amb una 
impressionant riuada que va arrossegar 
tot el que va trobar per davant, inundant 
locals com l’escola i l’església.

Taller de manualitats a Massoteres

Toni Gràcia.- Durant els mesos d’hi-
vern i primavera, cada dissabte a la 
tarda, al local social de Massoteres, 
dotze “artistes” han tingut l’opció per 
desenvolupar el seu art en el món de 
la pintura expressat en unes fi gures, 
composició amb peces de ceràmica, 
murals o quadres. A mida que avan-
çava el taller, el bon gust i unes bones 
mans han anat col·laborant a fer unes 
obres decoratives que tenen un valor 
afegit, el segell personal.

Al taller, impartit per Montse, 
de l’establiment El Món de l’Art, de 
Cervera, hi han participat dotze per-
sones del municipi.
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Festa de la Gent Gran a Torà

Antònia Balagué.- El dia 16 de juny, a Torà, vam 
celebrar el dia del soci del Casal de la Gent Gran, 
com cada any, en el transcurs d’aquest mes 
que celebrem la festa dels jubilats. La jornada 
va començar amb una missa a la parròquia de 
Sant Gil ofi ciada pel mossèn Fermí, d’Ivorra, 
ara també vicari de Torà, on vam fer pregàries 
demanant pau, salut, feina per a tothom, la fi  dels 
maltractaments, menjar per tots els infants del 
món, la recuperació de Mn. Pau i que el nostre 
vicari pugui resistir tota la tasca que li toca fer a 
la Vall del Llobregós.

En sortir de missa, vam anar plegats a una 
exposició de retrats antics i treballs manuals que 
feien molt de goig. 

La festa va continuar amb un dinar al po-
lisportiu, un bon àpat, cava, cafè i xerinola amb 
un ball amb música en directe a càrrec del Jordi 
Caselles. Vam retombar tot el que vam poder i cal 
destacar que tres iaies de més de 80 anys van 
ballar una versió moderna de “La Paloma” com 
si realment fossin de la primera volada.

Durant la festa, vam tenir també un record 
sentit pels que l’any passat n’havien participat 
i aquest any han marxat allà on cap mal ni 
neguit els farà patir perquè ens han deixat per 
sempre.

Aquesta diada tan magnífi ca va ser possible 
gràcies a la presidenta Trini Riu, que ho va orga-
nitzar tot, i la junta on tothom vam ajudar en tot 
el que vam saber. Fins l’any vinent, si Déu vol, 
que ens hi puguem retrobar tots!

Noticiari

Rita Brau.- La coral AIRES DE MARINADA, de Torà, comença una 
nova etapa amb el director Josep Lluís Guzman. Ja han passat 

quatre anys des que, per iniciativa 
de l’Ajuntament, es va començar la 
coral. Durant aquest temps el director 
ha estat en Marc Torrent i Miró, que 
per motius personals no pot continuar 
dirigint-nos.

Ara es un bon moment per incor-
porar noves veus, ja que amb el nou 
director aprenem cançons diferents. 

Si us agrada cantar us convidem 
a venir a la Coral, tant se val si sou 
homes o dones, joves o grans. Tothom 
hi és benvingut.

Per apuntar-vos només cal que 
ho digueu a algun membre de la coral 
o truqueu a la Montse Miró al telèfon 
973473578 o al mòbil 600854652.

Nous “Aires de Marinada”
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...de la Vall

FIRA DE PINÓS

El cap de setmana del 25 i 26 de maig va tenir lloc la 
XX edició de la Fira de Pinós. Enguany es va tornar a 
superar l’afl uència de públic d’altres edicions i era palès 
el nivell de satisfacció del públic assistent per la qualitat 
de tot el que es va poder veure. 

Dissabte es van inaugurar les exposicions: una de 
temàtica a càrrec de l’organització recordava les 20 
edicions anteriors, i altres on es van poder veure des de 
la recreació d’una bassa de bosc a vestits tradicionals, 
menjars de pagès, remeis dels avis, etc. Pel que fa al 
concurs de pintura ràpida celebrat el dissabte anterior, 
amb una qualitat excel·lent, cal destacar que a part 

dels quatre premis anunciats es van vendre les obres 
de bona part dels concursants. 

I l’artesania: els amics de la gent gran ens mostra-
ren els seus treballs amb patchwork; els artesans del 
Solsonès les seves creacions; ocupant la sala central 
trobàvem la gran exposició d’objectes antics restaurats 
amb molta cura i exposats amb molt bon gust per l’Ateli-
er de Florence; també es va poder veure una mostra de 
les fotos transferides a fusta de Susanna Altarriba i els 
olis de la pintora basca Idoia F. Troconiz. Els fi raires ofe-
rien als nombrosos visitants des de treballs en pell o en 
mocadors de fer farcells a, orgonites, fuets d’escalivada 

Crònica de la XX edició de la Fira de Pinós
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i de nous, ceràmiques, formatges, sabons, cervesa, etc. 
Tot era artesania pura i elaboració manual.

A mitja tarda van tenir lloc les xerrades a càrrec de 
Roser Parcerisas, Enric Bertran i Jordi Torner amb el 
tema “El sentit d’una Fira de Poble”. Hi vam conèixer i 
entendre el signifi cat ancestral que han tingut les fi res 
en el desenvolupament dels nostres pobles, des de 
comprar i vendre bestiar, gra o terres a signar compro-
misos de futures bodes i tot això documentat a l’Arxiu 
Comarcal del Solsonès. Desprès es va retre homenatge 
als presidents de les Fires anteriors i fi nalment es va 
fer el sopar de germanor.

Diumenge el bon temps i poc vent va acabar d’aju-
dar a que fos una jornada d’èxit al 100% i que l’afl uència 
de públic tornés a superar anteriors edicions. La fi ra es 
va inaugurar amb el clàssic repic de campanes i trabucs. 
A mig mati va tenir lloc la Missa solemne amb la Coral 
de Freixenet i repartiment del Pa de Corpus a càrrec 
de cal Centelles. Dinar de Fira, estronc de sobretaula, 
campionat de botifarra... i a la tarda els balls de l’Esbart 
Rocasagna de Gelida i com a cloenda l’organització 
oferí una xocolatada amb coca.

Comissió de la Fira de Pinós

Els fi raires oferien als 
nombrosos visitants des 
de treballs en pell o en 

mocadors de fer farcells 
a fuets d’escalivada i de 

nous, ceràmiques, 
formatges, sabons, 

cervesa... 
Tot era artesania pura i 

elaboració manual
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...de la Vall

EN DEFENSA DEL CATALÀ

La LOMCE (Ley Orgánica de Mejora de la Calidad Edu-
cativa) o llei Wert és la polèmica i injusta llei que el go-
vern espanyol pretén imposar i que afecta directament 
i clara a l’escola catalana. Aquesta llei vulnera l’Estatut 
d’Autonomia, retallat de manera brutal a Madrid, i la 
LEC (Llei d’Educació de Catalunya) 
i es posiciona en contra de la ma-
joria de la població catalana i de la 
comunitat educativa formada per 
famílies, alumnes i mestres. A més 
a més, aquesta llei, tot i que el mi-
nistre no ho reconeix, utilitza l’edu-
cació dels nostres fi lls i fi lles amb 
fi nalitats polítiques amb la intenció 
de destruir i minimitzar un dels trets 
diferencials de Catalunya, és a dir, 
la llengua catalana. El panorama 
no és optimista, ben al contrari, 
amb lleis d’aquest caire la crispació 
i el malestar es manifesten i donen raons i excuses a 
aquells que defensen que a Catalunya la societat està 
dividida i que expressar-se en castellà és poc menys 
que una temeritat per aquells que gosin fer-ho.

No s’entén com en nom de l’educació es toquen 
constantment l’escola, els continguts i les avaluacions 
dels alumnes, fet que es demostra amb les contínues 
reformes de les lleis educatives que s’han dut a terme 
des de la instauració de la democràcia. També s’ha 
d’afegir que a la inútil llei hem de sumar-hi les constants 
retallades per part de la Generalitat, que prioritza sec-

tors privats i subvencions inútils enfront de l’educació 
de la futura població catalana.

La imatge del govern espanyol cau en picat a 
causa de maniobres d’aquesta mena i, ja no només a 
Catalunya, sinó també a la resta del món, on sociolin-
güistes i estudiosos de les llengües minoritàries i ame-
naçades posen el crit el cel davant de la supressió de la 
immersió lingüística que ha creat un model d’integració 
dels alumnes nouvinguts i ha normalitzat l’ús del català 
en tots els àmbits de la vida social i acadèmica.

Davant d’aquesta situació i amb moltes ganes 
d’expressar el desacord existent, un grup de persones 
preocupades per defensar l’escola catalana i en català 
amb el lema ”#ATORÀNOACATEM” va dur a terme una 
festa reivindicativa el passat 25 de maig. Aquest dia a 
la tarda, davant de l’Ajuntament un nombrós grup de 
persones format per famílies, alumnes de l’escola Sant 
Gil i de la llar d’infants El Jardí i els seus mestres van 
dir ben alt i ben fort i de manera festiva que a Torà, 

gràcies al recolzament del 93% 
de les famílies dels infants de les 
dues escoles, no acatarem la llei 
Wert, sinó que es desobeiran les 
seves conseqüències i els mestres 
que no vulguin aplicar-la estaran 
recolzats pels pares i mares dels 
seus alumnes.

La tarda va començar amb 
la pintada d’una estelada que els 
nens i nenes assistents van realit-
zar amb les seves pròpies mans, 
va continuar amb un petit taller 
d’aprenentatge de sardanes i amb 

el concert del grup del Llobregós Cop de Mall. Va ser 
llavors l’hora de ballar amb els gegants i els grallers de 
Torà que van donar pas als diferents parlaments que 
vam poder escoltar tots els que allí érem. Els nens i 
nenes, dividits per cicles van exposar davant de tothom 
els diferents treballs i escrits que van realitzar durant el 
Dia de la Llengua Materna a l’escola. L’Àngela Pujol, 
mestra de l’escola de Torà, va fer un repàs sobre les 
diferents lleis educatives que l’estat espanyol ha aplicat 
durant les últimes dècades i va explicar en quina posició 
quedaria el català si s’apliqués la LOMCE. Esgarrifa 

Utilitza l’educació dels 
nostres fi lls i fi lles amb 
fi nalitats polítiques 
i amb la intenció de 
destruir i minimitzar un 
dels trets diferencials 
de Catalunya, és a dir, 
la llengua catalana

“

”
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pensar que la llengua quedaria relegada i equiparada a 
assignatures com la plàstica i per sota de la religió. La 
Desi Taló, directora de l’escola Sant Gil va fer una re-
fl exió sobre en quin estat es troba l’escola catalana i els 
seus professionals i alumnes, cada dia més supeditats 
al mandat polític i amb poques perspectives de millora. 
Finalment va arribar el torn de la Carme Santamaria, 
directora de la llar d’infants, que va llegir un manifest i 
va protestar novament contra la Llei Wert.

L’acte va fi nalitzar amb el lliurament de les fi rmes 
de recolzament dels pares i mares als mestres de Torà 
i que s’han recollit durant els últims mesos. Aquest 
recolzament dóna seguretat i legitima totes les accions 
que puguin dur a terme els docents de Torà si, fi nalment 
i molt probablement, s’aplica la LOMCE.

El Cant dels Segadors i crits de “Visca la Terra 
Lliure” van posar el punt i fi nal a l’acte i van emplaçar 
tothom a seguir lluitant pels nostres drets i per la nostra 
llengua. I com va dir la Carme Santamaria “A Torà no 
acatem, ni acatarem!”.

Sílvia Peribáñez Cerveró
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...de la Vall

CORPUS A SANAÜJA

La de Sanaüja acostuma a ser cada any la 
processó de Corpus més lluïda del Llobre-
gós (tot i que també val a dir que és l’única 
població que conserva ben viva aquesta 
tradició). 

La processó de Corpus va constituir a 
l’època del Barroc un element fonamental 
dins el context de la festa religiosa, cons-
tituint un dels espectacles que generava 
més expectació, donada l’oportunitat de 
contemplar la llarga desfi lada de perso-
natges ricament vestits, dignitats civils i 
eclesiàstiques, tabernacles fastuosos, se-
guici popular... Tot plegat seguint un ordre 
perfectament establert i que solia variar 
molt poc, ja que en defi nitiva la processó 
havia de ser un refl ex del manteniment de 
l’ordre social.

Les processons solien estar encap-
çalades pels gegants i el bestiari. Aquests 
sovint s’erigien com a representació del mal 
–alguns gegants tenien característiques 
moresques i el bestiari estava constituït per 
una sèrie d’animals fantàstics com el drac, 
la tarasca o la mulassa–, i formaven part 

LA PROCESSÓ DE CORPUS 
DE SANAÜJA 
O LA RECUPERACIÓ D’UNA 
TRADICIÓ 
DE FA SEGLES
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de la processó en tant que vençuts 
pel Bé, que seria l’Eucaristia, que 
se situava a l’extrem oposat, és a 
dir, tancant la processó. D’aquesta 
manera entraven també els empera-
dors a Roma, presentant els esclaus 
vençuts en primer terme. Entre 
aquests dos elements hi desfi laven, 
en escala ascendent, els súbdits de 
l’emperador, que traduïts a l’època 
moderna estarien representats per 
les diferents comunitats religioses, 
gremis, institucions ciutadanes, etc. 
Així, el conjunt de la comitiva serà 
la representació d’un ordre social 
perfecte, harmònic i beneït per la 
pròpia divinitat. 

L’any 1780, per una Reial Cè-

dula de Carles III, es prohibeix dur 
els gegants i el bestiari a les pro-
cessons i per descomptat, quedava 
absolutament prohibida la seva pre-
sència a l’interior del temple, malgrat 
que fins llavors fins i tot podien 
ballar a l’interior (el ball de l’àliga, 
característic de tantes poblacions 
catalanes i que amb els anys s’ha 
anat recuperant, es duia a terme a 
l’interior de l’església).

La novetat del Corpus sanaüjenc 
d’aquest any, que comptà igualment 
amb els magnífi cs altars elaborats 
a cada carrer –i un cop més amb 
una espectacular catifa al carrer 
Moré–, doncs ha estat la voluntat de 
re-introduir la tradició d’incorporar 

el seguici festiu a la processó, com 
ja es fa en poblacions com Solsona 
o Cervera. Així doncs, sense la 
presència dels gegants (per la difi -
cultat de transportar-los pels carrers 
estrets del poble que formen el 
recorregut processional), sí que la 
processó d’aquest any va comptar 
amb la participació dels capgrossos, 
que se situaren seguint la custòdia, 
mentre els grallers acompanyaren 
amb música tot el seguici. Els nens 
i nenes que havien fet la comunió 
aquest any foren, una vegada més, 
els protagonistes especials de la 
processó. 

Maria Garganté Llanes
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Comprimits de salut

La diarrea del viatger és el problema de salut 
més freqüent als viatges internacionals. No úni-
cament a països del tròpic, on el risc evidentment 
és més alt, sinó també a països desenvolupats o 
en vies de desenvolupament. El 40% dels viat-
gers té diarrea durant o poc després d’un viatge 
al tròpic. La majoria de casos s’inicien entre els 
4 i 14 dies després de l’arribada. Els símptomes 
són diarrea aquosa, que pot comportar deu o 
més deposicions al dia, sovint acompanyada de 
dolor espasmòdic abdominal i nàusea, a vega-
des de vòmits i, infreqüentment, de febre.

Els bacteris són els responsables d’entre 
el 60 i el 80% dels casos de diarrea del viatger. 
Aproximadament un 10% dels casos serien per 
paràsits i el 5% restant d’etiologia vírica. Per tant, 
la causa més freqüent és infecciosa i el contagi 
és pel menjar o begudes contaminades.

Per això, quan viatgem és important consu-
mir tan sols aigua embotellada o refrescos, i evitar, per 
exemple, els glaçons. A més, cal extremar les mesures 
higièniques, rentar-se les mans sovint, sobretot abans 
dels àpats. I, en els llocs on es dubti de la potabilitat 
de l’aigua, utilitzar aigua embotellada per rentar-se les 
dents i evitar ingerir aigua a la dutxa. 

Pel que fa a l’alimentació, es recomana consumir 
els aliments cuinats i servits ben calents –els aliments 
cuinats s’han de conservar a una temperatura inferior 
a 8ºC o superior a 60ºC– i, en el cas dels aliments 
que siguin crus com la fruita, menjar només la que 
es pugui pelar. No és recomanable consumir peix cru 
ni menjar al carrer en paradetes de venda ambulant. 
S’han d’evitar les amanides, salses i preparats que 
continguin ou cru, i també el consum de llet o derivats 
làctics sense garanties com els gelats de parades de 
carrer, formatges frescs i pastissos.

El tractament de la diarrea del viatger és amb 
sèrums de rehidratació oral i dietes adequades. En 
alguns casos i especialment si es presenta febre, 
podria ser necessari prendre un antibiòtic, com el ci-
profl oxacino. La majoria de casos de diarrea del viatger 
s’autolimiten, el tractament es simptomàtic i general-
ment s´inicia abans de documentar l’agent etiològic. 
Si el quadre dura més de 48 hores sí que està indicat 
l’estudi microbiològic. A part de la debilitat i la deshi-
dratació, no solen haver-hi manifestacions sistèmiques 
d’infecció. La malaltia sol curar-se espontàniament en 
1-5 dies, però un 10% de casos romanen simptomàtics 
durant 1 setmana o més i en un 2% durant un mes. No 
existeix cap medicament efi caç per a la prevenció de 
la diarrea. L’ús de determinades vacunes i antibiòtics 
és controvertit.

Sílvia Porta i Simó
Periodista

LA DIARREA DEL VIATGER

Regala una 

subscripció
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I ARA TAMBÉ PER INTERNET:
Plaça de la Plana, 2 Baixos

25210 Guissona - Tel. 666 732 422

AT E N C I Ó
INDIVIDUALITZADA

I PERSONALITZADA

TREBALLEM I REFORCEM

ORIENTACIÓ PEDAGÓGICA
FAMILIAR

Pautes de millora en el comportament 
i recursos per potenciar els hàbits i 
l’autonomia personals.

Continguts de primària i ESO.

Comprensió i expressió oral i escrita.

Lectura, ortografia i matemàtiques.

Atenció i concentració.

Autoestima i seguretat.

Classes puntuals.

Pedagogia

L’estiu, tot i ser una època caracteritzada pel 
relaxament, no deixa de ser un bon moment per 
repescar totes aquelles facetes que durant l’any 
hem anat aparcant per culpa de la tan gastada 
excusa de la manca de temps o que senzillament 
se’ns acaba la paciència.

Em refereixo a tots aquells aspectes que van 
modelant la nostra personalitat i caràcter. No es-
tem sols, formem part d’un entorn de convivència 
continu i cal estar preparats per als canvis que 
està experimentant la nostra societat.

Un d’aquests aspectes pot ser el de l’auste-
ritat; no sabem exactament cap a on ens portarà 
aquesta situació de crisi però sí que podem 
preparar-nos fomentant una virtut escassa. L’aus-
teritat ajuda a valorar allò que tenim i a analitzar 
si el que creiem que necessitem, ho necessitem 
realment.

Podem continuar per la confi ança; hem de 
donar confi ança als nostres fi lls, encoratjar-los 
i animar-los a creure i a tirar endavant els seus 
projectes, idees, propòsits, plans... Canviem el nostre 
xip sobreprotector i ajudem-los a créixer en la respon-
sabilitat. Un bon exercici és que intentem recordar la 
nostre infància i com hem arribat al nostre present.

Autocontrol, disciplina, força de voluntat, pacièn-
cia... Són tota una colla de valors que cal anar adquirint. 
Segurament esteu pensant en l’esforç. L’esforç no és 
un valor, és el mitjà a través del qual aconseguim algun 
objectiu i aquest objectiu és tan valuós com l’esforç 
esmerçat en aconseguir-lo.

Però, que podem fer nosaltres? Ens podem centrar 
en les petites coses de cada dia. Per exemple llevar-nos 
a la mateixa hora; programar-nos les coses que podem 
dur a terme, és a dir, fer una agenda on puguem anar 
tatxant les coses fetes i afegir-ne de noves; tancar la 

ELS “VALORS” A L’ESTIU

televisió quan el programa ja s’ha acabat; desconnectar 
els mòbils i altres aparells similars mentre estem amb la 
família o els amics; procurar anar a dormir a la mateixa 
hora; fer cada dia una petita col·laboració a casa, etc. 
Segur que amb el tarannà de cadascuna de les vostres 
famílies ja teniu una llarga llista de petites coses.

En defi nitiva és establir unes pautes d’actuació 
personal que ens ajudaran a sentir-nos millors al fi nal 
del dia i que alhora ens enforteixen.

Parlo de nosaltres perquè recordem que nosaltres 
som l’exemple per als nostres fi lls, per tant hem de ser 
els primers de posar-ho en pràctica.

Montse Miquel Andreu
Pedagoga col·legiada núm. 969

www.uncopdema.cat
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www.llobregos.info
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Especial 10 anys
Redacció.- Encara que sigui un breu període de temps, en 10 anys po-
den passar coses importants en la vida dels pobles i de les persones. 
De totes maneres la història és relativa i les coses que succeeixen te-
nen la importància que cada un li vulgui donar. La nostra revista LLO-
BREGÓS ha estat testimoni de la vida i de la dinàmica dels nostres po-
bles, de les petites i grans coses que s’hi han viscut i de la marxa de la 
nostra història. També n’ha estat protagonista, ja que l’aparició d’una 
publicació de proximitat on queden refl ectits els esdeveniments fa que 
contribueixi al coneixement mutu i a la cohesió social d’aquesta zona 
central de Catalunya. Farem un repàs, doncs, de la nostra història tal 
com la revista l’ha donat a conèixer fent una breu i concisa selecció.



24

n
úm

. 6
0

La revista naixia l’agost de 2003. Tothom n’espera-
va expectant el part i, per fi , el dia 1 d’aquell mes 
veia la llum i ja estava al carrer. Refl ectia sobretot 

el que en aquells mesos s’estava vivint, no solament a 
Torà, sinó en tota la Vall del Llobregós: la detenció per 
la policia de tres nois toranesos acusats de terroristes, 
un d’ells –el Jordi Vilaseca– a la UVI després de pas-
sar cinc dies incomunicat a la caserna dels Mossos a 
Lleida... Portats a la presó de Madrid a l’espera que 
el jutge Garzón decidís. Mentrestant la major part de 
la gent de Torà vivia amb angoixa els aconteixements 
i cada dia es reunia una munió de persones davant 
l’Ajuntament demanant l’alliberament d’aquells tres 
nois. Els Ajuntaments de tota la Vall s’hi van pronunciar 
a favor d’aquelles persones que, efectivament, amb el 
temps es va demostrar que no eren terroristes.

També aquell any, amb motiu de la construcció de 
la carretera que uneix Solsona amb Guissona, es 
va descobrir una vila romana a Biosca, a l’indret 

de Sant Pelegrí, que els arqueòlegs i els historiadors 
van estudiar i valorar com a molt important per entendre 
la romanització de la zona, amb Guissona com a centre 
capital. Al fi nal d’aquest any 2003, Ardèvol celebrava el 
desè aniversari del seu Pessebre Vivent.

L’any 2004, al febrer, ens deixava el Jaume Co-
beró, historiador, estudiós de la vila de Torà i del 
Llobregós, però sobretot persona culta, constant 

i lleial que fi ns al fi nal de la seva vida va estar preo-
cupat pel seu entorn. Iniciador, fundador i ànima de 
l’Associació del Patrimoni Artístic i Cultural de Torà, 
editora d’aquesta revista. Va ser sentida la seva mort. 
Aquell any també s’iniciava la restauració de la torre 
de Vallferosa i Massoteres va patir un incendi que va 
cremar unes 90 ha.

La nostra revista es feia ressò, el 2005, dels parcs 
eòlics que s’acostaven cada vegada més a la 
nostra Vall, mentre que es tancava defi nitivament 

l’escola d’Ivorra per falta d’alumnes i els pocs que hi 
quedaven anaven -i hi van- cada dia a Guissona. Per 
la seva part, la Molsosa construïa un nou local social i 
Torà gaudia del concert de Marc Parrot a la Toranesa i 
es produïa el relleu a l’alcaldia de Torà per una moció de 
censura. També va ser important la declaració d’Espai 
d’Interès Natural la zona del Llobregós compresa entre 
Biosca, Massoteres i Sanaüja.

L’any 2006 començava amb una forta nevada que 
omplia de blanc tota la Vall amb gruixos que més 
de 50 cm. A Massoteres s’inaugurava el camp 

de Pich&Put i Vallferosa estrenava una gran escala de 
fusta per accedir al seu interior, cosa que va provocar 
crítiques. Mn. Fermí celebrava els 25 anys de rector a 
Ivorra. Per la seva banda, Pinós es posicionava contra 
el projecte de construcció en el seu terme municipal 
d’un de parc eòlic.

Especial 10 anys

Manifestació a Lleida a favor dels nois de Torà. 2003

Excavació a la vila romana de Biosca. 2003

Jaume Coberó moria el febrer de 2004

La gran nevada al Llobregós, en 2006
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La nostra publicació refl ectia, l’any 2007, la impor-
tància de l’agricultura i ramaderia ecològiques, 
que en la nostra vall s’està obrint pas amb 

explotacions com la de Biosca. Va ser aquest any 
que es va resoldre, per fi , el cas dels nois de Torà. 
Culturalment va ser un any important, ja que Sanaüja 
va estrenar el seu Gegant Pare, Biosca recuperava 
la festa de Sant Galderic com a patró dels pagesos i 
el Correllengua passava per Massoteres i deixava el 
bon regust pel català.

Els esdeveniments culturals també van ser els 
protagonistes de 2008. Per una part el Brut i 
la Bruta de Torà, festa per antonomàsia del 

Carnaval, va retornar als seus orígens i l’església 
parroquial de Sant Gil va ser restaurada i pintada en el 
seu interior. Per la seva part Sanaüja va ser l’escenari 
del recital de poesia del seu fi ll il·lustre Joan Margarit 
acompanyat del cantautor Xavier Ribalta; Castellfollit 
va acollir un concert de cant a l’església del Priorat 
de Santa Maria, i Massoteres va viure una actuació 
castellera memorable.

L’any 2009, el municipi de Pinós va tornar a 
reivindicar més respecte per al medi ambient. 
Si feia tres anys s’havia oposat a la construcció 

d’un parc eòlic que malmetia el paisatge, ara s’opo-
sava contundent a la construcció d’un abocador de 
residus industrials que es pretenia instal·lar en la zona 
i que fi nalment va ser desestimat. També va ser un 
any per reivindicar a Brussel·les la independència de 
Catalunya i gent del Llobregós van ser dels 10.000 que 
s’hi van desplaçar a la capital d’Europa. Ràdio Altiplà 
complia el 10è aniversari i l’EIN del Llobregós va patir 
un gran incendi, del que encara s’està recuperant.

El Sant Dubte d’Ivorra va celebrar el mil·lenari 
l’any 2010. Una gran concentració de més de 
2.000 persones es van aplegar al santuari de 

Santa Maria d’Ivorra per commemorar els mil anys 
del miracle que ha donat anomenada a Ivorra i a tota 
la Vall del Llobregós. Amb aquest motiu es van fer 
obres de restauració a la parròquia de Sant Cugat, 
amb la recuperació del retaule gòtic que estava al 
Museu de Solsona i la pintura d’un gran mural que 
omple el presbiteri. També es va restaurar i decorar 
l’església del Santuari, que va rebre la visita de més de 
14.000 persones durant tot l’any. Per la seva part, es 
va inaugurar el tan esperat parc de Bombers de Torà. 
També va tenir lloc la gran manifestació a Barcelona 
del 10 de juliol, protestant per la retallada de l’Estatut 
d’autonomia i reivindicant la independència.

L’any 2011 va ser pròdig en esdeveniments 
importants. En destaquen la victòria d’Unió 
de Pagesos en les eleccions a les Cambres 

Agràries, l’assemblea de l’Hospitalitat de Lurdes a 
Torà, les darreres eleccions municipals i el moviment 

Especial 10 anys

Explotació agrícola i ramadera ecològica, 2007

Festa del Brut i la Bruta, 2008

Incendi a l’EIN del Llobregós, en 2009

Celebració del mil·lenari del Sant Dubte, en 2010
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15M contra la crisi econòmica, fi nancera i social que 
sacseja el nostre món i que està fent empobrir i patir 
a tanta gent. Pel que fa a coses concretes del Llo-
bregós, cal esmentar el fi nal de les obres de la plaça 
Major d’Ivorra, que després d’un any i mig ha deixat 
el centre del poble molt ben endreçat i polit. També 
Ivorra va acollir durant l’estiu el pas de més de 500 
joves europeus que anaven camí de la trobada inter-
nacional de Madrid i Sanaüja va celebrar els 50 anys 
de la portada d’aigua a la població. A la Molsosa es 
va presentar el Projecte Molsa, per la recuperació de 
la memòria popular de la pagesia amb la publicació 
d’un llibre i un DVD. Pel que fa a la comarca cal res-
saltar el descobriment i adquisició de la moneda ibera 
Sikarra, primer document en què apareix el topònim 
de la comarca, per part de la Fundació Jordi Cases 
Llebot i l’Associació Fòrum l’Espitllera.

L’any 2012 va ser testimoni de la desaparició de 
l’antic camí de l’Aguda, víctima d’unes obres per 
portar l’aigua als dipòsits. A Biosca va tenir lloc 

una trobada de la Zona Escolar Rural de la Segarra 
que va reunir escolars, nens i nenes, de tota la comar-
ca. L’Església de Sanaüja va ser declarada monument 
d’interès nacional com a obra emblemàtica d’estic 
gòtic. Ardèvol va perdre Mn. Urbici que durant més 
de 50 anys havia servir com a rector les parròquies 
de Pinós i que s’havia integrat al poble amb activitats 
socials, culturals i religioses durant tota la seva vida. 
És de destacar la presència nombrosa de gent de la 
Vall del Llobregós en la gran manifestació de l’11 de 
setembre a Barcelona reclamant la independència 
de Catalunya i advocant perquè sigui un nou Estat 
d’Europa.

Però la història continua... Una història on els 
protagonistes són els homes i dones de tots els 
nostres pobles que, des de les més diverses 

situacions, donen vida a les activitats, problemes i 
solucions que es plantegen cada dia i fa que aquesta 
vitalitat quedi refl ectida en les pàgines d’aquesta pu-
blicació tan nostra.

Especial 10 anys

Presentació del projecte Molsa, a Prades de la Molsosa

Església de Sanaüja, declarada d’interès nacional

Mn. Urbici, morí el 2012, després de 54 anys a Ardèvol
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FA 10 ANYS TENIA 10 ANYS

La història del Llobregós és la història de la nostra gent. Per 
això hem volgut recabar les opinions i la trajectòria de perso-
nes de vint anys durant aquesta darrera dècada, que ells han 
viscut com el gran canvi de convertir-se en adults i amb tota 
la vida que se’ls obre de cara al futur. Els agraïm que hagin 
volgut participar en aquesta petita secció de la nostra revista.

NOM: Sergi Ramells Gené

LOCALITAT: Ivorra

ON HAS ESTUDIAT: Ivorra, Torrefarrera, Lleida i 
Alfarràs

ESTUDIS REALITZATS: Primària, ESO, Cicle de Grau 

Mitjà d’Agrària

ACTIVITAT ACTUAL: Autònom agrari, en explotaci-
ons ramaderes i agrícoles

ASPECTES POSITIUS DE LA VALL DEL LLO-
BREGÓS: La tranquil·litat que es manté al ser 
pobles petits i la relació amb la gent que els habita, 
el paisatge que els envolta i l’aire fresc que dóna la 
naturalesa.

ASPECTES NEGATIUS DE LA VALL DL LLO-
BREGÓS: Al ser poblets, l’activitat comercial és 
molt més reduïda al no haver-hi tants establiments 
comercials.

PERSPECTIVES DE FUTUR: Continuar en el camí 
familiar portant les terres i les granges de casa.

UN RACÓ DE LA VALL: El paisatge des de dalt 
els Plans, des d’on s’observa Ivorra i la zona que 
l’envolta.

UN RECORD DE FA 10 ANYS: Les excursions que 
realitzàvem amb l’escola d’Ivorra a la primavera a la 
Font de la Vila.

NOM: Levi Vilella Martínez

LOCALITAT: Sanaüja

ON HAS ESTUDIAT: A l’escola de Sanaüja, a l’Institut de 
Guissona i a l’Escola d’hoteleria de Lleida

ESTUDIS REALITZATS: Cuina i serveis (1er)

ACTIVITAT ACTUAL: Empresa familiar i estudis de música

ASPECTES POSITIUS DE LA VALL DEL LLOBREGÓS: La 
calma que s’hi respira i els seus racons

ASPECTES NEGATIUS DE LA VALL DEL LLOBREGÓS: 
La falta d’alguns serveis i que no ens creiem el nostre propi 
valor.

PERSPECTIVES DE FUTUR: Continuar estudiant i seguir amb 
l’empresa familiar.

UN RACÓ DE LA VALL: La Font de Ferro, Sanaüja.

UN RECORD DE FA 10 ANYS: L’ ambient gairebé familiar de 
l’escola de Sanaüja que vaig valorar després a l’estudiar fora 
del meu poble.
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NOM: Ramon Verdés Llorens

LOCALITAT: Castellfollit de Riubregós

ON HAS ESTUDIAT: A Castellfollit, Calaf, Cervera i 
Barcelona

ESTUDIS REALITZATS: Pàrvuls i primària, al CEIP 
Sant Roc de Castellfollit. Secundària i batxillerat, a l’IES 
Alexandre Riquer de Calaf. Educació infantil, a l’IES la 
Segarra de Cervera. Solfeig i piano, al Conservatori 
de Cervera. Tècnic d’esports, al Consell Comarcal de 
la Segarra a Cervera. Teatre, a l’acadèmia “7 d’acció” 

de Barcelona i amb la companyia “Els Pera”. Instruc-
tor de tennis, a la Federació Catalana de Tennis de 
Barcelona.

ACTIVITAT ACTUAL: Professor de Tennis a Castellfollit 
de Riubregós durant la temporada d’estiu.

ASPECTES POSITIUS DE LA VALL: La gastronomia, 
el paisatge i la gent amable. El patrimoni artístic, his-
tòric i cultural. El sentiment de pertinença i obertura a 
l’exterior.

ASPECTES NEGATIUS DE LA VALL: La falta de mit-
jans de transport públic que aïlla els pobles petits.

PERSPECTIVES DE FUTUR: En un futur immediat, 
acabaré els estudis d’educació infantil i buscaré feina 
de la meva especialitat i de professor de Tennis; també 
ampliaré el meu nivell d’anglès i continuaré cursant 
estudis de música al Conservatori de Cervera amb 
solfeig i piano. 

UN RACÓ DE LA VALL: La Font Nova, de Castellfollit 
de Riubregós, que la va fer el meu besavi, Ramon 
Gelaverd.

UN RECORD DE FA 10 ANYS: Hi havia més nens que 
no pas ara i anàvem a la Font Nova a jugar, a explicar 
històries de por i a fer-hi cabanes. Abans es jugava 
més que ara.

NOM: Albert Vilà Fitó

LOCALITAT: Anfesta

ON HAS ESTUDIAT: Calaf, Igualada, Solsona 

ESTUDIS REALITZATS: ESO, Grau mitja Automoció, 
prova accés, Grau superior automoció (Actualment)

ACTIVITAT ACTUAL: Agricultor i estudiant.

ASPECTES POSITIUS DE LA VALL DEL LLOBRE-
GÓS: Es molt bonica, les festes que s’hi fan i activitats 
que es realitzen són molt maques,. Està ben situada 
geogràfi cament...

ASPECTES NEGATIUS DE LA VALL DEL LLOBRE-
GÓS: Molt fred a l’ hivern i molta calor a l’estiu.

PERSPECTIVES DE FUTUR: Que tinguem unes car-
reteres en més bon estat.

UN RACÓ DE LA VALL: Em queden molts llocs per 
descobrir, però m’agraden les vistes que es veuen des 
de l`església vella de la molsosa.

UN RECORD DE FA 10 ANYS: Quan anava amb el 
meu pare a veure el ralli a sant Pere de l’Arç.

Fa 10 anys tenia 10 anys
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NOM: David Closa i Soler 

LOCALITAT: Ardèvol

ON HAS ESTUDIAT: CEIP Ardèvol (ZER del Solsonès), 
IES Francesc Ribalta de Solsona, Escola Arrels de 
Solsona

ESTUDIS REALITZATS: ESO, Grau mitjà d’electrome-
cànica de vehicles i altres cursos.

ACTIVITAT ACTUAL: Treballar a casa de pagès amb 
la intenció de seguir estudiant el curs que ve.

ASPECTES POSITIUS DE LA VALL DEL LLOBRE-
GÓS: La relació entre els veïns del mateix poble. La 
tranquil·litat. Poder viure en una casa de pagès en la 
qual tens més llibertat de moviments que en una ciutat, 
on et trobes limitat pels veïns. També la relació entre els 
habitants dels diferents pobles a l’hora de fer esports, 
festes i altres activitats. Tenir boscos al costat de casa 
per poder anar a caminar, desconnectar del estrès de 
l’època que estem vivint, etc.

ASPECTES NEGATIUS DE LA VALL DEL LLOBRE-
GÓS: T’has de desplaçar per tenir qualsevol servei, 
estudis, etc. Desinterès general per la realitat.

PERSPECTIVES DE FUTUR: Poder treballar del que 
m’agrada a prop de casa i poder seguir gaudint de 
l’entorn.

UN RACÓ DE LA VALL: L’obaga de sota a casa.

UN RECORD DE FA 10 ANYS: El viatge que vam fer a 
Sòria, amb les Escoles Viatgeres. Recordo molt bé que 
durant tots els trajectes sonava “El viaje de Copperpot” 
de la Oreja de Van Gogh. 

NOM: Aida Roselló Gené

LOCALITAT: Torà.

ON HAS ESTUDIAT: Al Sant Gil de Torà i al Col·legi 
Sant Josep de Tàrrega.

ESTUDIS REALITZATS: Primària, ESO i Batxillerat.

ACTIVITAT ACTUAL: Estudio a la ETSEIAT (Escola 
Tècnica Superior d’Enginyeria i Aeronàutica de Ter-
rassa, UPC). Als estius, faig de monitora del Casal 
d’estiu de l’escola de Torà.

ASPECTES POSITIUS DE LA VALL DEL LLOBRE-
GÓS: Quan ets nen, viure en un poble d’una zona com 
la Vall del Llobregós et dóna llibertat per descobrir i 
jugar amb tranquil·litat, estàs en contacte amb la natu-
ra i la vida al poble és molt fàcil i sense els perills que 

tenen els nens i nenes que viuen en ciutats o pobles 
més grans. 

Actualment, valoro el fet de que quan torno a Torà, torno 
a casa meva, estic al meu entorn amb la meva família 
i els meus amics de tota la vida.

ASPECTES NEGATIUS DE LA VALL DEL LLO-
BREGÓS: La difícil mobilitat per accedir al transport 
públic, per desplaçar-te per anar a estudiar, a comprar 
o a divertir-te, per exemple. Quan et vas fent gran, el 
Llobregós se’t fa petit i a vegades es transforma en un 
lloc rutinari.

PERSPECTIVES DE FUTUR: Primer, vull acabar la 
carrera i després m’agradaria marxar 1 any a treballar 
a fora, del que fos i aprendre l’anglès. Quan torni a 
Catalunya el meu propòsit és treballar del que he es-
tudiat, encara que ja sé que és molt difícil tal i com està 
la situació actual. 

UN RACÓ DE LA VALL: La Torre de Vallferosa. Quan 
fèiem 6è vam fer un treball per a l’escola sobre la torre 
i vam guanyar el premi “Baldiri Reixach”. Gràcies a 
aquest treball els meus companys i jo vam descobrir 
un lloc molt proper però que ens era desconegut i el 
vam valorar amb la gran importància que té. A vegades 
encara hi torno a fer alguna excursió.

UN RECORD DE FA 10 ANYS: Fa 10 anys havia acabat 
4art de primària i la meva vida durant l’any era anar a 
l’escola on m’ho passava molt bé, però en èpoques 
com l’estiu anàvem tota la colla amb bici pel calvari o a 
l’skate (que era nou). Conservo tots els amics i amigues 
d’aquella època, tothom estudia fora, però els caps de 
setmana estem junts, sobretot a l’estiu.
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Fa 10 anys tenia 10 anys

NOM: Lídia Cantacorps Centellas

LOCALITAT: Calonge de Segarra

ON HAS ESTUDIAT: Universitat Autònoma de 
Barcelona, Bellaterra 

ESTUDIS REALITZATS: Grau de Ciències Biomèdi-
ques

ACTIVITAT ACTUAL: Estudiant

ASPECTES POSITIUS DE LA VALL DEL LLOBRE-
GÓS: La tranquil·litat que es respira, l’entorn natural, 
els petits poblets i el patrimoni, el fet que no hi hagi 
grans aglomeracions de gent ni congestions de trànsit 
com passa a les grans ciutats, el fet de trobar-te amics 
i coneguts quan passeges pel carrer i fer petar la xer-

rada... són totes aquestes petites coses el què fan que 
aquest indret sigui singular.

ASPECTES NEGATIUS DE LA VALL DEL LLOBRE-
GÓS: Estem allunyats de les grans ciutats, i això fa que 
per a gaudir de certs serveis (hospitals, universitats, 
cinemes, teatres, etc.) sigui necessari desplaçar-nos. 

PERSPECTIVES DE FUTUR: En el meu cas aquí a la 
zona tinc poques perspectives professionals del què jo 
he estudiat, per això segurament m’hauré de desplaçar 
a la ciutat per a treballar. Tot i així, sempre que pugui 
torno aquí, perquè s’agraeix poder desconnectar del 
bullici del dia a dia, i la veritat és que no hi ha enlloc 
com a casa. 

UN RACÓ DE LA VALL: La font de Cal Ros, un indret on 
antigament s’aprofi tava l’aigua que hi neix per beure i a 
l’antic safareig es rentava la roba. Actualment encara hi 
neix l’aigua, i recordo que de petita hi anàvem a berenar 
moltes tardes d’estiu. 

UN RECORD DE FA 10 ANYS: D’ara fa 10 anys guardo 
un record, difícil d’oblidar, que ha quedat gravat en totes 
les nostres memòries: les detencions dels “Joves de 
Torà”. És un cas conegut per la majoria dels habitants 
de la vall del Llobregós, però per mi és un cas especial. 
Recordo especialment els primers dies, quan no sabíem 
on era el Jordi, fou un malson per tota la família. 10 anys 
després encara se’m posa la pell de gallina... Amb tot, 
espero que aquest cas hagi servit per denunciar i posar 
fi  a les tortures que encara es permeten avui en dia.

NOM: Jordi Boix Riba.

LOCALITAT: Massoteres, Guissona.

ON HAS ESTUDIAT: A l’IES Guissona i a les Borges Blanques.

ESTUDIS REALITZATS: ESO i CFGM d’explotacions agràries ex-
tensives.

ACTIVITAT ACTUAL: Pagès.

ASPECTES POSITIUS DE LA VALL DEL LLOBREGÓS: Els corriols 
i camins per fer rutes amb bicicleta o corrent. Així com les extraordi-
nàries vistes del paisatge de la vall en èpoques com la primavera.

ASPECTES NEGATIUS DE LA VALL DEL LLOBREGÓS: El mal 
estat d’alguns camins, la deixadesa, el poc manteniment i mal con-
dicionament del patrimoni cultural.

PERSPECTIVES DE FUTUR: Penso que millorarà en un futur perquè 
el jovent està descobrint les possibilitats de la vall i gaudeixen d’aques-
tes. Per tant, penso que faran el possible per cuidar-la i millorar-la.

UN RACÓ DE LA VALL DEL LLOBREGÓS: La cascada del riu 
Llobregós.

UN RECORD TEU DE FA 10 ANYS: Quan amb els amics anàvem a 
fer rutes amb bicicleta i descobríem nous racons.
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LOCALITAT: Biosca

ON HAS ESTUDIAT: Vaig iniciar els meus estudis al 
CEIP Sant Gil de Torà, l’educació secundaria i batxille-
rat a l’IES Alexandre de Riquer de Calaf. I actualment 
estudio a la Universitat de Barcelona (UB).

ESTUDIS REALITZATS: Batxillerat Científi c.

ACTIVITAT ACTUAL: Estudiant Enginyeria Biomèdica 
a la UB.

ASPECTES POSITIUS DE LA VALL DEL LLOBRE-
GÓS: Les relacions interpersonals que hi ha entre 
persones, és a dir, la coneixença que es té de la gent 
de la zona, la tranquil·litat i poca contaminació, el fet de 
poder menjar productes de qualitat i proximitat.

ASPECTES NEGATIUS DE LA VALL DEL LLOBRE-
GÓS: Difi cultats en el transport per moure’t, la llunyania 
de certs establiments com per exemple hospitals, boti-
gues comercials, cinemes, teatres... entre altres, el fet 
que les noves tecnologies no arriben a tota la vall i per 
últim mal estat d’alguns camins o accessos.

PERSPECTIVES DE FUTUR: En el meu cas, degut als 
estudis que he elegit, no crec que acabi treballant a la 
vall del Llobregós ja que actualment no hi existeix cap 
centre de recerca d’aquest àmbit; tot i així, respecte al 
futur de la comarca, m’agradaria pensar que hi haurà 
iniciatives que portaran a la creació de més llocs de 
treball i que per tant hi pugui haver una repoblació que 
afavoreixi al futur de la vall.

UN RACÓ DE LA VALL: La balma de can Porta de 
Torà

UN RECORD DE FA 10 ANYS: Recordo que a 6è de 
primària vam realitzar un projecte de la torre de Vallfero-
sa. Lloc on ja havia estat però que vaig poder conèixer 
més i on vam gravar un reportatge gràcies al qual vam 
guanyar el Premi Baldiri Reixac. 

NOM: Gerard Verdés i Font

LOCALITAT: Vicfred 

ON HAS ESTUDIAT: Guissona i Barcelona

ESTUDIS REALITZATS: Pàrvuls: Col·legi Patufet 
(Guissona); Primària: Col·legi Ramon Faus i Esteve 
(Guissona); Secundària i Batxillerat Científic: INS 
Guissona (Guissona); CFGS Comerç Internacional: 
IES Poblenou (Barcelona); Curs d’ Arbitratge Professi-
onal: Comitè Tècnic d’Àrbitres (Lleida); Curs de Tècnic 
d’Esports (Tarragona); Idiomes: Anglès (PET i 3er EOI) 
i Francès.

ACTIVITAT ACTUAL: Estudiant (2n CFGS Comerç 
Internacional); Àrbitre de futbol 

ASPECTES POSITIUS DE LA VALL: Tots els pobles 
mantenen una molt bona connexió, diferent d’altres 
zones geogràfi ques, a causa de la proximitat entre 
aquests. Això permet que la població de la Vall estigui 
molt unida i a la vegada molt arrelada a la seva terra.

ASPECTES NEGATIUS DE LA VALL: Haver-se de 
desplaçar fora de la Vall per poder realitzar tant els 
meus estudis com les meves afi cions.

PERSPECTIVES DE FUTUR: Acabar els estudis. 
Involucrar-me totalment en el negoci familiar. Ascendir 
en la meva carrera com a àrbitre de futbol.

UN RACÓ DE LA VALL: El mirador del Castell de Vic-
fred, des d’on es pot contemplar el magnífi c paisatge 
d’una gran part de la Vall del Llobregós.

UN RECORD DE FA 10 ANYS: Tot just fa 10 anys cele-
brava la meva 1a Comunió a l’església de Vicfred.
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L’OPINIÓ 
DELS ALCALDES

Primer de tot, felicitar la revista Llobregós pels seus 60 números o 
sigui els seu desè aniversari. Des de Biosca, m’agradaria ressaltar la 
tasca divulgadora que fa la revista Llobregós de tota la nostra zona, 
així com de les nostres festes i noticies. Desitjar-vos que seguiu la 
vostra tasca deu i molts més anys més. I que la propera felicitació 
sigui en un escenari millor que l’actual. Per molts anys!

Corneli Caubet
Alcalde de Biosca

Llobregós informatiu és un mitjà de comunicació que informa de les 
petites noticies del dia a dia dels nostres pobles que altres mitjans 
no recullen, però que per als veïns que hi vivim són tant o més inte-
ressants que altres noticies d’àmbit nacional i internacional. A banda 
d’informar, també ens ha ajudat a conèixer elements patrimonials, 
culturals i mediambientals que desconeixíem, per tant ha fet una 
tasca informativa i divulgadora del territori que conforma la Vall del 
Llobregós. En defi nitiva, ha ajudat a millorar la cohesió i la coneixença 
entre persones de dins d’un àmbit geogràfi c que conforma vàries 
comarques i dues províncies. Que continuï per molts anys!!!

Xavier Nadal Masana
Alcalde de Calonge de Segarra

Des de l’ajuntament valorem molt positivament la revista Llobregós 
Informatiu. És important que hi hagi un mitjà escrit dins la Vall del 
Llobregós on surtin les notícies dels diversos actes i aconteixements 
dels nostres pobles. És una manera molt útil d’estar al dia d’allò més 
destacat. Ja des dels seus inicis ha agradat molt a la gent i la majoria 
de cases hi estan subscrites, tant de la gent que viu a Castellfollit com 
també dels que hi tenen una segona residència. Des d’aquí volem 
felicitar a tots els col·laboradors de la revista per aquest aniversari 
i agrair-los tota la feina, a vegades poc valorada, i el temps dedicat 
perquè la revista tiri endavant. MOLTES FELICITATS I SEGUIU EN 
AQUESTA LÍNIA!!!

Ramon Ibáñez
Alcalde de Castellfollit de Riubregós

Els Alcaldes dels nostres municipis 
també ens han fet arribar la valoració que 
fan de la revista Llobregós Informatiu. 
Moltes gràcies.
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Qualsevol mitjà d’informació és altament necessari per a la població 
però encara ho és més aquell que ens narra què està passant justa-
ment al nostre costat. Des dels seus inicis la revista el Llobregós ens 
ha permès a tots nosaltres fer una immersió a la cultura del nostre 
veïnat, així com també estar al dia de tots i cadascun dels esdeveni-
ments que succeïen. La nostra comarca es mereix que li fem una bona 
difusió i, sens dubte, el Llobregós és una gran eina per aconseguir-ho. 
La més sincera enhorabona per l’èxit d’aquest projecte.

Josep Simon
Alcalde d’Ivorra

En motiu del desè aniversari de “Llobregós Informatiu” voldria, en 
primer lloc, felicitar els seus promotors, el Consell de Redacció i tots 
els col·laboradors que han fet possible que aquesta publicació arribi 
als 10 anys. En segon lloc, també m’agradaria destacar la gran tasca 
de la revista com a mitjà d’informació de proximitat. És molt important 
la difusió que fa de les iniciatives que es porten a terme a la Vall del 
Llobregós, bona mostra de la vitalitat dels nostres pobles i la nostra 
gent, i la seva actuació com a element de cohesió dels municipis. 
Felicitats pel desè aniversari!

Miquel Àngel Marina
Alcalde de Massoteres

L’Ajuntament de la Molsosa va apostar perquè la revista arribés a totes 
les famílies del municipi, ja que és una eina de difusió bimestral del 
que succeeix en els diferents pobles agermanats pel riu Llobregós. 
Cal felicitar a totes les persones que han fet possible que aquesta 
revista hagi arribat al 10è aniversari.

Marià Torra Montraveta
Alcalde de la Molsosa

La revista Llobregós ha signifi cat i signifi carà molt per aquest territori, 
és una eina que dóna a conèixer la història i la cultura entre altres co-
ses, i fa que nosaltres mateixos coneguem més els costums, tradicions 
i esdeveniments al nostre entorn, i que potser en altres mitjans més 
coneguts o mediàtics, aquest patrimoni no es faria tan present entre 
les persones d’aquests municipis petits. Bona tasca i endavant!!!

Jordi Caelles
Alcalde de Pinós
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Un dels valors principals de la revista Llobregós Informatiu és que és 
una revista feta per la gent del país i per a la gent del país. La revista 
demostra una gran sensibilitat pel territori i les seves temàtiques i 
interessos giren molt a l’entorn de les persones que habitem aquest 
mateix territori. Jo destacaria que és una revista feta per gent que 
s’estima el territori i que això es transmet i queda perfectament refl ectit 
en el seu contingut, on el factor humà sempre hi és molt present.

Josep Condal
Alcalde de Sanaüja

L’informatiu Llobregós va tenir des del principi molt bona acollida en 
el nostre poble de Vicfred. Es molt bonic poder veure refl ectits en 
una revista tots els grans i petits esdeveniments que es produeixen 
tant en el nostre poble com en els veïns. També es interessant poder 
llegir articles sobre diferents temes, com salut, economia, política, 
psicologia, història, cultura, cuina, literatura, esports... Com oblidar 
la secció “Una foto per recordar”, on molts ens hi hem vist refl ectits, 
i també els passatemps on més d’una bona estona hi hem passat! 
Només em cal felicitar els organitzadors i encoratjar-los a seguir 
editant aquesta magnifi ca revista!

Josep Llobet
Alcalde de Sant Guim de la Plana

L’OPINIÓ DELS ALCALDES

Aquest és un projecte de comunicació sorgit entre els conciutadans 
de la Vall del Llobregós que s´ha convertit, al cap de 10 anys, en un 
referent cultural, social i, per damunt de tot, en un refl ex de les dife-
rents persones, tant de les creatives com de les lectores, creant així, 
un nexe de complicitat, de parentiu, que enllaça amb els esforços i 
sentiments de pertinença de moltes i moltes generacions.

A nivell de mitjà de comunicació, la revista Llobregós ha estat i és 
un mecanisme cultural que permet mostrar la vessant humana més 
profunda del poble a través dels seus propis col·laboradors, cuidant 
amb senzillesa però a la vegada amb rigor, la notícia del moment.

La suma d´esforços de persones al llarg del temps, d´una dècada, 
ha fet que aquest mitjà escrit sigui alhora un element social en el que 
l´interès particular cedeix tot el protagonisme al bé comú.

Durant l´elaboració de la revista, moltes persones d´origen i 
condició diferent participen d´un projecte comú enfocat amb tota la 
il·lusió cap al públic receptor lector.

Per tot, la revista Llobregós és un referent comarcal i m´atreviria 
a dir, a nivell de país, servint d´exemple a altres mitjans de comu-
nicació d´altres contrades de Catalunya; té la màgia d´un mitjà de 
comunicació que va néixer amb la voluntat de cobrir un espai de 
relació humana i afectiva. 

Mercè Valls i Querol
Alcaldessa de Torà
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Telèfons d’interès

BIOSCA 
AJUNTAMENT 973 473 241
CONSULTORI MÈDIC 973 473 528
ESCOLA 973 473 505
PARRÒQUIA 973 473 082

CALONGE 
AJUNTAMENT 938 680 409 
PARRÒQUIA 938 698 416
RÀDIO ALTIPLÀ 938 680 090 

CASTELLFOLLIT
AJUNTAMENT 938 693 031
ESCOLA 938 693 011
PARRÒQUIA 973 524 039

IVORRA
AJUNTAMENT 973 524 036
LOCAL SOCIAL 973 524 100
PARRÒQUIA  973 524 039

MASSOTERES
AJUNTAMENT 973 551 426
CONSULTORI MÈDIC 973 551 226
PARRÒQUIA 973 500 213
TEL.PÚBLIC 973 550 439

LA MOLSOSA
AJUNTAMENT 973 296 090
PRADES TEL.PÚBLIC 973 473 037
PARRÒQUIA 973 524 039

PINÓS - ARDÈVOL
AJUNTAMENT 973 473 292
CENTRE CULTURAL 678 691 539
ESCOLA 973 473 463
PARRÒQUIA 973 473 010

SANAÜJA
AJUNTAMENT 973 476 008
CONSULTORI MÈDIC  973 476 066
ESCOLA 973 476 136
FARMÀCIA 973 476 109
GRALLERS-DIABLES 973 476 163
PARRÒQUIA 973 476 079

TORÀ
AJUNTAMENT  973 473 028
BOMBERS 973 473 380
 973 473 496
CONSULTORI 973 473 333
ESCOLA  973 473 204
FARMÀCIA  973 473 220
PARRÒQUIA  973 473 082

VICFRED
AJUNTAMENT 973 550 586
PARRÒQUIA 973 524 039

Agenda

De dilluns a divendres:
00:00 – 02:00 SAC DE SONS  Xavier Gargallo
02:00 – 03:00 COR COUNTRY  Emili Muntaner
03:00 – 04:00  MÚSICA.CAT  Ramon Soldevila i Anna Traveria
04:00 – 06:00 FORA D’HORA  Joan Turró i Josep Teixidó
06:00 – 09:00 NOTÍCIES EN XARXA (matí) Roger Rofín
09:00 – 10:00 LA TERTÚLIA  Mònica Hernández 
10:00 – 13:00  MATINS EN XARXA  Marc Lobato
13:00 – 14:00 SAC DE SONS  Xavier Gargallo
14:00 – 14:30 NOTÍCIES EN XARXA Oriol Pujadó i Maite Polo
14:30 – 15:00 ESPORTS EN XARXA Marta Casas
15:00 – 16:00 CELOBERT  Lluís Gavaldà
16:00 – 19:00 LA TARDA  Marina Romero
19:00 – 20:00 EL CONCURS DE LA XARXA Albert Vico
20:00 – 24:00 L’OBSERVATORI  Joan Catà
 -20:00 – 21:00  El Dia al Punt – Notícies en Xarxa
 -21:00 – 22:00  Esports
 -22:00 – 22:30  L’observatori de l’economia
 -22:30 – 23:00  L’observatori de la cultura
 -23:00 – 24:00  Notícies en Xarxa nit i tertúlia
* LA NOTÍCIA AL PUNT després dels butlletins horaris de les 10, 11, 12, 
13, 16, 17, 18 i 19h.

Dissabte:
000:00 – 01:00 L’INTERNAUTA  Vicenç Partal
01:00 – 05:00 L’ALTRA CARA DE LA LLUNA  Nando Caballero
05:00 – 06:00 MÚSICA.CAT  R. Soldevila i Anna Traveria
06:00 – 07:00 BLAUMARÍ  Francesc Callau
07:00 – 08:00 SOM TERRA  Pilar Garcia
08:00 – 11:00 MANERES DE VIURE Jordi Sacristan
11:00 – 14:00 PROGRAMACIÓ LOCAL La Setmana al Punt
     L’Informatiu i l’Agenda
14:00 – 14:30 NOTÍCIES EN XARXA Anna Murgadas
14:30 – 15:00 ESPORTS EN XARXA Guillem Barquín
15:00 – 16:00 EMPENTA  Pau Garcia-Milà i Jordi Collell
16:00 – 17:00 L’INTERNAUTA  Vicent Partal
17:00 – 18:00 LA SETMANA  Anna Murgadas i Trini Gutiérrez
18:00 – 21:00 EN JOC   Oscar Herreros
21.00 – 22:00 CATSONS  Gisela Puntí
22:00 – 23:00 MÚSICA.CAT  R. Soldevila i Anna Traveria 
23:00 – 24:00 IN AND OUT  Dj. Barbas

Diumenge:
00:00 – 00:01 CABARET ELÈCTRIC Montse Virgili
01:00 – 02:00  LA SETMANA  Anna Murgadas i Trini Gutiérrez
02:00 – 03:00 PLUJA D’ESTELS  Assumpta Victoria
03:00 – 04:00 COR COUNTRY  Emili Muntaner
04:00 – 05:00 CALIDOSCOPI  Lluís Marrasé
05:00 – 06:00 A CAU D’ORELLA  Joan Brugués
06:00 – 07:00 BLAUMARÍ  Francesc Callau
07:00 – 08:00 SOM TERRA  Pilar Garcia
06:00 – 06:30 BLAUMARÍ  Francesc Callau
06:30 – 07:00 SOM TERRA  Pilar Garcia
07:00 – 08:00 AMUNT I AVALL  Virtu Morón
08:00 – 11:00 MANERES DE VIURE Jordi Sacristán
11:00 – 14:00 PROGRAMACIÓ LOCAL L’Informatiu i l’Agenda
14:00 – 14:30 NOTÍCIES EN XARXA Anna Murgadas
14:30 – 15:00 ESPORTS EN XARXA Guillem Barquín
15:00 – 16:00  DELICATESSEN  Albert Puig
16:00 – 18.00 VIA VERDA  Josep M. Cano
18:00 – 21:00 EN JOC   Oscar Herreros
21:00 – 21:30 VA DE CASTELLS  Pep Ribes
21:30 – 22:00 MEZCLES DJ  Gerard Trench
22:00 – 23:00 CLUB DEL COUNTRY Rafel Corbí
23:00 – 24:00 CATSONS  Gisela Puntí

Programació de Ràdio Altiplà - La Xarxa 2012-2013 
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Entitats

Mireia Duran.- Els nens i nenes del grup de reforç de 
Càritas parroquial de Torà juntament amb el grup de 
nens de catequesi que es preparen per fer la comunió, 
van acabar el curs amb una visita els avis i àvies de la 
residència de Torà.

A la tarda del dia 18 de juny els nens i les nenes van 
berenar juntament amb la gent gran, on van compartir 
experiències i mantenir una conversa en la que es van 
establir vincles entre els dos grups.

Seguidament a la sala de la residència, els in-
fants van cantar cançons, van tocar 
la fl auta i van fer diferents balls, la 
majoria de cançons populars que de 
ben segur els avis i àvies recorden i 
saben: el Joan del riu, el gegant del 
pi, ball rodo, olles olles, etc.

Per acabar la festa, van fer 
participar avis, pares, treballadores, 
voluntàries, etc. en un últim ball que 
fi nalitzava amb un tren.

Va ser una estona molt agradable 
on xics i grans van compartir rialles, 
somriures i música.

Des de Càritas volem agrair a la 
residència la seva amabilitat i pre-
disposició per deixar-nos participar 
cada any d’una trobada conjunta 
intergeneracional i enriquidora.

Moltes gràcies!

Trobada intergeneracional
a la residència de Torà
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Opinions

Els que seguiu aquesta secció ho sabeu perfectament perquè aquí s’ha explicat. Som 
en el punt que som gràcies a que Jordi Pujol i Soley, el que sempre serà president, 
fou un aplicat alumne de Maquiavel. Quan el 1996 el Partit Popular va guanyar les 
eleccions a Espanya, Jordi Pujol va decidir donar-li suport, tot i que no el necessi-
tessin, perquè va fer aquesta previsió: “Si nosaltres li donem suport, el PP no patirà 
cap desgast polític durant la legislatura, guanyarà per majoria absoluta l’any 2000, 

i com que l’Aznar farà tantes bestieses amb la majoria absoluta això farà 
que es cremi l’any 2004, es presentarà el Rajoy i perdrà estrepitosament i 
d’aquesta manera guanyarà el PSOE que portarà de líder un xicot que es 
diu Zapatero i que governarà durant set anys prenent com a model i mestre 
el que podria ser el seu doble, el Mr. Bean. El PSOE, entre el mal govern 
de Zapatero, la crisi global i el candidat cocodril de Rubalcaba, perdrà les 
eleccions el 2011 en benefi ci de donar la majoria absoluta al PP del gallegí 
Mariano Rajoy”.

Amb això, Jordi Pujol, sense pensar-se que el Bárcenas hi col·laboraria 
tant, el que pretenia era portar Espanya al moment més dèbil políticament 
de tota la seva història amb la fi nalitat de poder negociar de tu a tu el pro-
cés independentista. I a tot això, què preveia Jordi Pujol per a Catalunya? 
Aquesta era la seva previsió: “Com que hem donat suport al PP, els electors 
castigaran la coalició CiU i l’Artur Mas, que per cert estarà molt verd encara, 
no aconseguirà la majoria absoluta el 2003 i per això els partits d’esquerra 
s’ajuntaran i podran formar govern amb Pascual Maragall al capdavant, 
aquest govern no acabarà la legislatura i el segon govern tripartit serà pre-
sidit pel xarnego José Montilla. En Montilla, com que no es català (només 
ho fa veure) encresparà els ànims dels nacionalistes, que passaran a ser 
independentistes radicals. Així mateix, si CDC es reconverteix en partit 
independentista, l’Artur Mas guanyarà les eleccions el 2010”.

Fins aquí totes les previsions es van complir fi l per randa. Destaquem 
doncs els fets posteriors més destacats com van ser la gran manifestació 
del 10 de juliol del 2010 contra el Tribunal Constitucional per la retallada de 
l’Estatut, la multitudinària manifestació de l’11 de setembre del 2012 orga-
nitzada per l’Assemblea Nacional Catalana, que va provocar les eleccions 
avançades d’aquest mateix any i per fi  tenim el Concert per la Llibertat, 

CONCERT PER LA LLIBERT
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organitzat per Òmnium Cultural, que se celebrà el 29 
de juny i que ha servit per escalfar motors de cara a la 
gran cadena humana que se formarà el proper 11 de 
setembre.

Del Concert per la Llibertat en podríem destacar la 
gran participació de tots els artistes implicats en el procés 
independentista, gent que són històrics en la lluita per 
la llibertat d’aquest país i que, malauradament, gairebé 
tots provenen de “la quinta del porro”. Els intèrprets 
catalans de l’última fornada són grans lletristes i bons 
músics però no estan disposat a comprometre’s amb el 
país. Tal volta han detectat que la seva jove audiència 
no està interessada en el futur. I si ells no ho estan... què 
es pensen? Potser pensen que els més “granadets” no 
deixarem mai de tibar?

Els “granadets” que dic, recordem els concerts de 
Lluís Llach d’on sortíem tan engrescats que qualsevol po-
licia de l’ordre públic que ens fes nosa ens l’emportàvem 
per davant. I els Sopa de Cabra... “bona nit malparits”. 
Quins temps!!!

Sincerament, si volem que això tiri endavant i no 
es pari, no ens queda més remei que recolzar-nos en 
els “històrics” i escoltar els savis de casa nostra (veure 
destacat).

Bé, amics lectors, com ja us heu donat compte, 
fem 10 anys de la revista i totes les pàgines són en 
color. Sabeu la gran avantatge d’això? Els del Consell 
de Redacció construiran la revista amb la meitat del 
temps. No hauran de discutir quins reportatges van a 
les pàgines centrals.

Que això duri molts anys!!!

Quico Perdigó

Heus ací Catalunya, esclava d’insolents. Què és el 
que us manca, catalans, si no és la voluntat? Pau 
Claris

Sense la independència, no hi ha possibilitats de 
crear a Catalunya una política justa, honesta i rege-
nerada. Antoni Gaudí

El seny, si no va acompanyat d’una ferma voluntat 
de combat, només serveix per tapar covardies. 
Francesc Macià

Quan a una nacionalitat se li desperta la consciència 
que ho és, treballa de seguida per produir un Estat. 
Enric Prat de la Riba

La llibertat no és negociable. Pau Casals

No es tracta que els polítics de Madrid ens governin 
bé, es tracta que deixin de governar-nos. Antoni 
Rovira i Virgili

El pensament català rebrota sempre i sobreviu als 
seus il·lusos enterradors. Francesc Pujols

Qui perd els orígens perd la identitat. Joan Salvat-
Papasseït

Com volem que els altres ens reconeguin una res-
ponsabilitat nacional, si nosaltres obrem com si no 
en tinguéssim? Josep Armengou

Cap ciutadà no és lliure, si el poble no ho és. Josep 
Pallach

Estem farts d’haver de demanar perdó per existir. 
Joan Fuster

Ja n’hi ha prou de fer la puta i la Ramoneta. El govern 
ha de ser valent i el poble també. Jordi Pujol

LLIBERTAT
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Opinions

AMB ELS SENTIMENTS DE LES
 PERSONES NO S’HI JUGA!

Crec que en la humanitat cada dia s’està jugant més 
amb els sentiments i els aspectes essencials que ens 
dóna la vida. Per a mi hi ha tres coses importants que 
no es poden trencar: l’amor, el respecte i la sinceritat. 
Sembla com si en lloc d’evolucionar, ens tornéssim 
més insípids i sense força per a continuar i adoptés-
sim actituds contràries a la mateixa persona. D’on ve 
aquesta manera de pensar? Què ens estan donant de 
bo perquè tots ens vulguem incloure en aquest tipus de 
pensament, que al fi nal pot arribar a ser més destructiu 

del que sembla? Hi 
guanyem algun pre-
mi? Què ens aporta 
estar pensant tot el 
dia que no tinc diners, 
estic sense feina, em 
sento malament amb 
mi…? Jo crec que 
res! Tenim una cosa 
molt bona que són 
les nostres capacitats 
que es poden apro-
fi tar i fer-les créixer, 
no en un dia, però sí 
amb esforç i cons-
tància. 

Com a jove que 
sóc i en fase evoluti-
va que estic, conside-
ro que hem tingut un 
cop bastant gran amb 
aquest canvi tan im-
portant. En la nostra 

generació hem arribat a tenir tot el que volíem sense 
gairebé cap esforç. Ara ens trobem que les coses han 
canviat i han desaparegut moltes d’aquestes comodi-
tats. Tinc molts amics sense feina, amb pocs diners, 
sempre queixant-se i amb mal humor, cosa que abans 

eren els que més motivació i optimisme mostraven.
En aquestes circumstàncies actuals en què ens 

estem trobant, puc assegurar que l’única manera de 
sortir-nos-en és tenint actituds positives, esforç, cons-
tància i somriures per a tothom.

Jordi Coscollola Torres

AGERMANAMENT D’ESCÒCIA I 
CATALUNYA

Fa unes setmanes vaig visitar Escòcia i concre-
tament la seva capital Edimburg i de seguida em vaig 
adonar, tot trepitjant terra escocesa, de les moltes 
semblances i dels molts ideals comuns que agermanen 
profundament ambdues nacions. T’envaeix una sensa-
ció reconfortable només saltar de l’avió; de camí cap 
al hotel vas veient molts signes patriòtics (banderes 
escoceses arreu), algun home escocès engalanat amb 
el Kilt (vestit típic del país) i, com no, tocant la gaita i el 
brogir d’una gent que va a la seva, pencaires de soca-
rel i molt arrelats a la seva terra. O sigui que si fa o no 
fa com nosaltres els catalans. 

El escocesos tenen clar cap on volen anar i encara 
que Escòcia està unida a Anglaterra des del 1707 (Acta 
d’unió), a dia d’avui i amb el seu primer ministre al front 
(Alex Salmond) ja tenen a punt tant la pregunta com la 
data per fer la consulta. La pregunta que els hi volen fer 
a la gent del país és: Està d’acord en què Escòcia sigui 
un país independent? i la data més o menys apunten 
que caurà als voltants de la tardor del 2014 doncs per 
aquestes dates els escocesos commemoren els 700 
anys de la victòria d’Escòcia sobre Anglaterra (batalla 
de Bannockburn) en les guerres d’independència d’ 
Escòcia. A més a més cal també afegir-hi que el govern 
de David Cameron (1er Ministre del Regne Unit), està 
disposat a permetre tal consulta sense posar pals a 
les rodes.

Com veieu, i com vaig poder copsar in situ, jo 
mateix tot parlant amb catalans que viuen de fa temps 
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allà a Escòcia, el camí el tenen marcat i ben marcat. Els 
escocesos faran la consulta, el Regne Unit no posarà 
pegues i el que passarà després ja es veurà. Tant pot 
ser que guanyi el si com el no i llavors ja es prendran 
les decisions més adients.

En canvi a Catalunya tot i tenir també un camí 
marcat, la “caverna mediàtica de les espanyes“ ens 
diu que de consulta ni parlar-ne i que ens hi posem 
fulles si no hi estem d’acord. Això no pot quedar així i 
és que els catalans som patriòtics, treballadors i estem 
arrelats a la nostra terra tant o més que els escocesos 
i per tant crec que tenim dret a exigir a Espanya d’una 
vegada per totes, una mica de respecte i que –i ja va 
sent l’hora– ens deixin decidir el nostre futur més im-
mediat sense més entrebancs.

Hem de seguir insistint i demanant un tracte just per 

a Catalunya. Escòcia sé, doncs Catalunya també. No 
hem d’abaixar el cap ni tirar la tovallola com vulgarment 
es diu, ans al contrari, fi xem-nos en els escocesos i 
omplim-nos de la seva força i del seu patriotisme per tal 
que es trobin solucions el més aviat possible. Cal estar 

atents i seguir els passos 
d’Escòcia i demanar als qua-
tre vents un mateix tracte per 
a Catalunya. Jo sincerament 
penso que van passant els 
mesos i seguim igual o pitjor i 
per tant potser caldria buscar 
alguna nova alternativa o a 
algú que encapçalés un nou 
procés doncs veig clarament 
que amb els polítics que te-
nim ara, aquí a casa nostra 
i els que ens governen a 
Espanya, no avancem o si 
avancem, molt a poc a poc.

Per tant estic totalment 
d’acord amb el moviment 
que impulsen la monja be-
nedictina, Teresa Forcades i 
el president de l’organització 
de Justícia i Pau, Arcadi Oli-
veres. Com sabeu, ambdós 
impulsen la formació d’un 
moviment social que ha de 
portar a la creació d’una 

candidatura popular unitària de cara a les properes 
eleccions al parlament de Catalunya i que a tal efecte 
han elaborat un manifest per la convocatòria d’un pro-
cés constituent a Catalunya que permeti al poble català 
decidir d’una manera democràtica i pacífi ca quin model 
d’estat i país volem. És bo que hi hagi noves idees i 
noves cares que tirin del carro i a veure si al fi nal sona la 
fl auta i per fi  al 2014, al igual que els escocesos, podem 
decidir el nostre destí com a poble lliure i sobirà. 

Josep Verdés 

OPINIONS: info@llobregos.info

SUBSCRIPCIONS

i

PUBLICITAT

973 473 253
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Negre sobre blanc

No fem cap descobriment a l’assenyalar que estem 
instal·lats en una època difícil i molt complicada. Per si 
no n’hi ha prou amb els problemes quotidians que ca-
dascú ha de torejar, caldrà afegir-hi l’allau d’informació 
que ens posa al corrent d’allò que passa arreu del món i 
sobretot en el nostre entorn més immediat. Més o menys 
a meitat del camí de la revista que ara teniu entre mans, 
nascuda ara fa deu anys, el panorama general d’Europa 
s’ha trasbalsat i hem arribat a un 
període on s’acumulen mil i un 
problemes que posen en solfa el 
vell continent.

Podríem assenyalar per 
exemple que a tot l’Estat espa-
nyol, amb 46 milions d’habitants, 
més de 5 no tenen feina. Estan 
aturats i molts d’ells no tenen cap tipus d’ingrés. Dia 
rere dia augmenta el nombre de persones que recor-
ren a la benefi cència demanant ajuda. Les oenagès 
desbordades perquè els recursos resulten insufi cients. 
Escolars que l’únic àpat diari és el que els proporciona 
l’escola. Veiem com a causa la crisi que ens tenalla, els 
desnonaments estan a l’ordre del dia, i dintre d’ells els 
més febles són enviats a sota el pont, mentre alguns des 
de la cúpula que ho permet, s’adjudiquen jubilacions i/o 
comissions multimilionàries. I alguns fi ns i tot són pre-
miats. I mentre la corrupció pren carta de naturalesa en 
molts, no tots és cert, que neden en les aigües tèrboles 
on circula el diner, altres es tapen les vergonyes amb 
discurs hipòcrita i vergonyant. Sense perdre de vista la 
desigualtat jurídica que propicia els empresonaments 
“selectius“ –heu llegit bé “selectius”– en al·lusió directa 

als del capdavall, perquè els de dalt són intocables. I 
entre altres anormalitats que causen vergonya aliena 
podríem afegir l’embolic en què s’ha fet entrar a notaris, 
registradors i inspectors d’hisenda interpretant una sim-
fonia al voltant d’unes operacions immobiliàries “irreals“ 
que reblen la qüestió.

Potser em quedo curt a l’enumerar les mancances 
i confl ictes que conformen el panorama en la qual ens 

estem movent, però la llista és 
tan llarga que no acabaríem. No-
més un altre caire a considerar: 
l’estat del benestar, que sembla 
abocat directament envers el del 
malestar.

Arribo en aquest punt i em 
permeto la consideració que 

estem al fi nal d’un cicle i comença una nova època. 
Sembla que s’està acabant el període del model indus-
trial que va començar fa dos segles amb la revolució 
francesa, coincidint amb l’eclosió de la força motriu, el 
vapor, l’electricitat la telegrafi a, el telèfon i tots els seu 
derivats, que va posar fi  al predomini feudal imperant 
fi ns aquell moment. Els actius més destacats d’aquests 
dos centenaris són la industrialització, la democràcia, 
l’ensenyament, la sanitat i l’estat del benestar. 

Un dels fonaments bàsics, imprescindibles, de 
l’estat del benestar l’ha constituït el sistema de pensions 
de jubilació instal·lat al primer món al qual nosaltres 
pertanyem. I l’altre la sanitat pública i universal que 
aquí a casa nostra va instaurar el malaurat ministre de 
sanitat català Ernest Lluch, fa 30 anys.

És precisament sobre l’estat del benestar i en 

ENS EN SORTIREM ? 

“ L’estat del benestar 
sembla abocat 

directament envers 
el del malestar ”
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la branca concreta de les 
pensions de jubilació que 
comencen, com sabeu als 
65 anys, on acabo aquest 
comentari. Malgrat les mil 
difi cultats que ens acorralen 
i que he senyalat abans, 
aquesta conquesta és irre-
nunciable encara que s’hau-
rà de modifi car en alguns 
aspectes donada la dinà-
mica imposada pel decurs 
canviant de les condicions 
vitals. Només hem de pen-
sar com ha canviat radical-
ment l’esperança de vida en 
pocs anys. Ara estem entre 
nosaltres sobre els vuitanta, 
quan cinquanta anys enrere 
era molt inferior. Només cal 
pensar que en vida dels nos-
tres pares als seixanta anys 
s’era considerat un vell que 
no podia treballar. Diu el cardiòleg català Valentí Fuster 
que al ritme actual cada dècada suposarà un augment 
de dos anys en l’esperança de vida. Això és un dispara-
dor implacable de la despesa en pensions i assistència 
sanitària. Ningú sap com s’haurà d’afrontar aquest cost 
suplementari si tenim en compte que disminueixen les 
aportacions per manca de treball entre la gent jove, i 
a més, amb la natalitat estancada. Ja a certs nivells 
polítics es comença a plantejar que s’hauria d’allargar 

la vida laboral, amb 
l’estalvi i ingrés cor-
responents, per fer 
front a la nova situa-
ció. Però això és molt 
fàcil de dir i molt més 
complicat de por-
tar-ho a la pràctica. 
Com pot allargar-se 
amb un o dos punts 
l’edat de la jubilació, 
si els joves que vo-
len accedir al món 
del treball en troben 
les portes barrades? 
I d’altra banda, si 
l’expectativa de vida 
en augment constant 
representa un cost 
addicional, i no min-
so, entre pensions 
i despesa sanitària, 
com es fi nancia?

Malgrat tot, s’ha de comptar que apareixeran so-
lucions per afrontar els nous reptes que hi ha sobre el 
tauler. La vida no s’atura, i si la humanitat s’ha dotat 
de mecanismes que han fet possible que puguem viure 
amb el confort i benestar que no van conèixer les gene-
racions anteriors, també els tindrà perquè no haguem 
de tornar enrere.

Albert Brau i Bagà
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No em feu cas

En les famílies antigues i tenaces, certes caracte-
rístiques facials se solen repetir com a indicadors 
o marques dels seus predecessors. Ho exemplifi ca 
Vladimir Nabokov a les seves memòries, tot parlant 
del nas de punta arremangada i perfi l amb lleu curva-
tura còncava del seu avi. Però aquest patró genètic, 
entossudit a condicionar l’aspecte de fi lls i néts, també 
pot ser interpretat com a estratègia per mantenir certa 
memòria anatòmica col·lectiva. De tal manera que del 
propi arbre genealògic, un podria substituir el cognom 
de cada membre per un dibuix defi nitori: ulls citrins i 
enfonsats, celles de druida o dentadura vampiresca 
dels seus avantpassats. Aquest exercici, que és fàcil 
en el cas dels Nabokov, aristocràtics russos al servei 
dels tsars, esdevé en la majoria de famílies un recor-
regut laberíntic que, a partir de la quarta o cinquena 
generació, es perd per entre una il·legible nebulosa 
geogràfi ca. 

A vegades, la memòria actua com una calaixera 
ben ordenada que guarda, amb feliç harmonia i entre 
els replecs dels seus llençols, tot tipus de tonalitats 
suspeses i errants del passat. De segur que un sempre 
trobarà discordances i caps per lligar, però si es vol 
exercitar el record per a la resolució d’aquests acords 

dissonants, hi ha al-
menys una tècnica 
que no falla mai: la 
recomana Nabokov 
i consisteix a visua-
litzar la llarga taula 
del dinar de Nadal. 
És la cosa més per-
durable de totes les 

tradicions i permet, a través d’unes lents més o menys 
borroses, distingir els trets dels diferents parents i fami-
liars, els qui hi són i els qui ja no. Sovint, fi gures mudes 
que mouen els llavis seguint converses oblidades.

I amb tot això, ara que celebrem els deu anys 
d’aquesta revista, també retem tribut a la memòria 
compartida dels nostres pobles. Com qui posa, any 
rere any, la peça idònia a un mosaic sense fi . Tenim da-
vant nostre la possibilitat d’un futur que segur que serà, 
col·lectivament, millor que els ofecs del present. Per si 
ens calen referents, la història del novel·lista Nabokov 
pot ser un bon exemple: la Revolució bolxevic va obli-
gar, a la seva i a moltes altres famílies, a exiliar-se de 
Rússia, havent perdut totes les possessions i abocat 
a començar de zero. Després d’emigrar a l’Europa 
occidental i viure a Londres, París i Berlín, va agafar 
un vaixell de Saint Nazaire fi ns a Nova York. És allà 
on va començar una carrera literària meteòrica, fi ns a 

ser considerat un dels principals escriptors “nordame-
ricans” del segle XX –Lolita és la seva novel·la més 
coneguda– en un procés que mostra la magnífi ca 
capacitat de fagocitació del talent que sempre han 
tingut els Estats Units. 

Admeto que he arribat a la vida de Nabokov de 
forma inusual i indirecta, per generós suggeriment 
d’un altre gran personatge i a través de l’estudi de 
Sant Petersburg, la ciutat on l’escriptor rus va néixer i 
viure els vint anys més decisius de la seva existència. 
Tinc clar que ni que provinguem d’orígens i èpoques 
molt diferents, a molts ens pot ser útil passar el sedàs 
per aquestes grans vides per quedar-nos amb un pòsit 
particular. En un dels passatges, Vladimir Nabokov ens 
explica que el propi passat és un lloc on un sempre 
s’hi sent com a casa; però no per restar-hi melangiós, 
afegeixo jo, sinó per trobar-hi l’impuls d’un nou pas. 

Roger Besora
roger.besora@gmail.com

DE LA MEMÒRIA

Tenim davant nostre la 
possibilitat d’un futur que 
segur que serà, 
col·lectivament, millor que 
els ofecs del present
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LLIBRES 
 RECOMANATS

En motiu del número 60 (desè aniversari) de la revista, en aquesta secció 
recuperem dos recomanacions de números passats.
El primer llibre correspon a la Selecció bibliogràfi ca de la Biblioteca 
Municipal “Sant Jordi” de Torà (revista núm. 22, febrer-març 2007). Les 
bibliotecàries Montse Graells, primer, i Anna Martín, després, es van 
encarregar d’aquesta secció els primers 25 números de la revista. El 
segon llibre el vaig recomanar a la revista número 49 (octubre-novembre 
2001).

Dani Vidal

-Jo sóc català, mamà?
Quan el seu fi ll li formula aquesta pregunta, Najat el Hachmi no sap què con-

testar. L’autora va deixar el seu país, el Marroc, quan només tenia 8 anys i des de 
llavors viu a Catalunya. Ara, amb aquest llibre, ha decidit abordar amb profunditat 
i agudesa l’experiència de ser immigrant: la llengua, la qüestió de la identitat, la 
religió, les dones, el sentiment de pèrdua envers el Marroc i alhora de pertinença 
a Catalunya, el seu país d’adopció.

Amb un català impecable i ric en matisos, l’autora ens transmet l’esperança 
en un futur on es pugui respondre sense difi cultats a la pregunta del seu fi ll.

Un llibre fonamental per entendre com són els nous catalans del segle XXI.

Set anys després de la publicació de l’excel·lent 
llibre “Les veus del Pamano”, el setembre del 2011 
es va posar a la venda la nova novel·la de Jaume 
Cabré. En pocs dies, menys d’un mes, va vendre 
30.000 exemplars, la qual cosa demostra l’enorme 
interès que desperta l’autor, un dels més destacats 
del panorama literari català actual.

“Jo confesso” és un relat protagonitzat per Adrià Ardèvol, fi ll superdotat i sense amor d’una família burgesa 
barcelonina. L’altre protagonista serà el seu violí, d’un valor històric incalculable. A partir d’aquests dos elements 
es desplega la història, que tracta de l’amor, la fe i el mal que recorre Occident des de sempre.

Saltant del present al passat, amb personatges complexos però reals, Cabré va bastint un llarguíssim relat 
(més de mil pàgines) que acaba encaixant fi ns a l’última peça.

Jo també sóc catalana
Najat el Hachmi 
Edicions Columna (2004)

Jo confesso
Jaume Cabré
Edicions Proa (2011)
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La nostra cuina

LES CUINERES 
DEL LLOBREGÓS

Fermí Manteca.- La Fina està casada a cal Molins 
d’Ivorra des del 1987, amb el Josep M. Farran. Te-
nen dos fi lls, Pere i Mercè, de 24 i 22 anys que ja 
campen pel món. La Fina és de Calaf, tot i que va 
néixer a Màlaga per casualitat, ja que la seva mare 
hi va viatjar embarassada a veure la família.

Quan era joveneta va entrar a treballar a can Pep 
de Castellfollit per un estiu i li va agradar tant que s’hi 
va estar 5 anys. Com que és molt a prop d’Ivorra, 
allà va conèixer al Josep M. i van començar a sortir 
fi ns que van decidir casar-se al Miracle i començar 
una nova vida a Ivorra.

Ja fa més de mitja vida que viu a cal Molins i 
és una ivorrana més on participa de totes les activi-
tats del poble amb el dinamisme propi d’una dona 
jove, que se sent jove i vol continuar sent-ho. Ha 

participat amb l’Associació per a la promoció de les 
dones d’Ivorra ensenyant a fer pastissos i mones 
de Pasqua.

A Castellfollit li va venir l’afi cció per la cuina i la 
mestressa Mercè de can Pep li en va ensenyar tots 
els secrets. Explica com va aprendre a fer la crema 
catalana casolana, amb ous, llet i sucre, sense 
additius artifi cials. Li agrada tant la cuina clàssica 
com la moderna. 

Avui ens ha fet un pastís d’aniversari pels 
10 anys de la revista. Un pastís de xocolata molt 
especial que se surt de tots els motllos, ja que per 
aquestes celebracions acostumen a ser de crema, 
nata o trufa. Segur que us agradarà. Ens l’ha preparat 
amb cava de cal Molins per brindar pel Llobregós. 
Moltes gràcies, Fina!    

Fina Ocon Romero

Ingredients per a 4 persones

75 g de galetes
50 g d’ametlles torrades
100 g de sucre
75 g de mantega
100 ml (1/2 got) de llet
100 g de xocolata de cobertura sense llet
3 ous

PASTÍS DE XOCOLATA

Preparació

Fondre la xocolata a trossos amb la llet i la mantega, a foc 
lent. Barrejar els rovells amb el sucre fi ns que sigui cremós. 
Afegir la xocolata fossa, les galetes i les ametlles moltes 
i barrejar suaument. Incorporar-hi les clares muntades a 
punt de neu.

Tirar-ho en un motlle untat de mantega i empolvorat 
amb farina. Coure-ho a forn fort (170º aproximadament), 
prèviament calent fi ns que estigui a punt (uns 30 minuts). 
Desemmotllar quan estigui fred. Guarnir al gust, per exem-
ple amb sucre llustre.

Bon profi t i per molts anys!
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El monòleg és cosa de dos

Avui m’estreno. Vull dir que m’estreno com a escriptor 
de monòlegs a la revista. Jo ja fa temps que em vaig es-
trenar, eh! Què deu fer? Dos dies? Va ser tan maco, tan 
intens, tan ràpid... Segur que ho repetim, però no serà 
fi ns a principis del mes que ve, que és quan cobro.

Ja estem a l’estiu i jo ja tinc els ous cremats! Lite-
ralment, eh! És que la meva mare em va comprar un 
banyador d’aquells Slips, diu “posa-te’ls que són moda”, 
que són tan petits que els ous et surten pels costats. 
És com si el Falete anés a la platja amb tanga. Total, 
que vaig anar a la platja, em vaig quedar adormit a la 
tovallola amb els ous a fora, i se’m van torrar. Jo sentia 

una olor a cremat, com de ou ferrat. Pensava que venia 
del xiringuito. Però no, eren els meus ous i ara el meu 
aparell reproductor sembla un plat combinat: botifarra 
blanca amb dos talls de xoriço. A la platja hi ha tres 
grans perills: cremar-te amb el sol, que et piqui una 
medusa, i que et treguin un ull amb un mugró d’una 
dona que fa topless. Ara totes les ties fan topless! S’ha 
posat de moda i per a totes les edats: àvies de 80 
anys, noies de 18 anys, criatures de 4 mesos... Enlloc 
de la platja sembla que estiguis a la fàbrica de Flams 
Danone! Perquè en veus algun de caducat també. Em 
podeu dir, “si que t’hi fi xes?” Sí! Que vols? Sóc un tio, i 
els tios mirem els pits en l’aire sense que es noti gaire. 
Per això, sempre anem amb ulleres de sol perquè no 
sàpiguen a on mirem. El problema que hi ha és que pots 
quedar guenyo. El Fernando Trueba mirava bé abans 
d’anar a la platja... 

També em fi xo amb altres coses eh! A les platges hi 
ha molts tipus de gent. Per exemple, hi ha el tio que jo 
l’anomeno “l’Iniesta”, que és el típic tio blanc que té por 
de cremar-se i es posa 10 kg de crema solar per sobre i 
no se l’escampa! Queda com un pastís de comunió. Que 
dius “De cremar-te no et cremaràs però fots el ridícul, 
xato!” Fins i tot, quan els nens petits el veuen es posen 
a plorar perquè es pensen que és el yeti. 

Després hi ha el típic iaio amb un banyador de la 
guerra civil. Això ja ho tenim els tios, ens duren molt 
els banyadors. Jo amb 25 anys que tinc, n’he tingut 
només tres. I perquè la cosa ha crescut si no portaria 
el banyador de quan tenia 3 anys. Doncs, sempre hi ha 
un iaio criticant la construcció d’un castell de sorra del 
seu nét. Clar, com que ara no hi ha obres als carrers 
per veure... Parlant de nens, la platja n’està ple que 
juguen a pales, a pilota, al frisbi... és a dir, a tot allò 
que et pugui tocar el cap i fer-te mal. Que tu estàs a la 
tovallola tan tranquil mirant les peres de la del costat i 
de cop, sents un impacte al mig del cap i un nen que 
et diu “Senyor que ens dónes la pilota?” I tu penses: 
“La punyetera piloteta dels collons, voleu la punyetera 
piloteta dels collons? Doncs au, aneu-la a buscar a 
Formentera, home!!!” Però al fi nal, els hi dius amb un 
somriure forçat: “Si, aquí la teniu”. Bàsicament perquè 
el seu pare t’està mirant i està més fort que tu. Després 
hi ha aquelles senyores grans que diuen “me’n vaig a 
caminar”. Una vegada vam anar a Cadaqués amb la 
família, i ma iaia va dir: “vaig a estirar les cames per 
la platja, nen”. Al Delta de l’Ebre que la vam haver 
d’anar a buscar! I perquè ens van trucar, si no ja seria 
a Benidorm. Direu “osti, sí que està en forma la teva 
iaia?” No, no està en forma, té alzheimer.

Hi ha els que caminen i també els que neden. Qui 
no té un amic que sempre et diu: “Anem a tocar la boia 
i tornem?” Que tu dius “a veure, faig cara de fer 2 km 
nedant, entre meduses, peixos i cagarros, per anar a 
tocar una puta boia de plàstic? Em diguessis: “mira, a 
sobre aquella boia hi ha una sireneta, li anem a tocar 
els pits i tornem.” Llavors ja m’ho pensaria. Aquestes 
boies són com un orgasme, tothom hi vol arribar per 
sentir-se millor.

Aquest estiu ho tinc clar: em quedaré a casa amb 
l’aire condicionat, mirant el Tour de França per la tele 
i fullejant revistes porno, així m’asseguro que no em 
treguin cap ull. 

Sergi Torrescasana
sergitorreskas23@hotmail.com

LA PLATJA? 
NO, GRÀCIES!
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Passatemps

SUDOKU

El SUDOKU consta de 81 caselles distribuïdes en 9 fi leres i 9 co-
lumnes dividides en àrees de 3x3. Cal omplir les cel·les buides amb 
els números de l’1 al 9, sense repetir-ne cap a cap fi lera, ni a cap 
columna, ni a cap quadrat de 3x3. 

ENDEVINALLES CURTES

1.- Una dona geperuda, voltada de gent 
menuda. 

2.- La sogra de la dona del meu germà,
quina parenta serà? 

3.- En una cursa que corren l’Urdangarín i 
en Froilán, qui guanya? 

ACUDITS

Hi havia tres nadons, acabats de néixer, en 
els seus bressols i enraonaven entre ells.

El primer va dir: Jo crec que sóc un nen 
perquè porto els peücs blaus.

El segon va dir: Segur que jo sóc una 
nena perquè jo els porto de color rosa.

I el tercer, que anava aixecant el cap i no 
ho acabava de veure clar, fi nalment va dir: Em 
sembla que jo els porto grocs. No ho sé, crec 
que sóc un nen perquè tinc els genitals molt 
grossos. El que és segur és que sóc català 
i de la vall del LLobregós perquè a la cadira 
hi veig una revista que ho diu.

-----------

- El meu veí està boig! 
- I això ? 
- El molt cabró no para de donar cops 

a les parets de matinada i no em deixa 
estudiar.

- I tu què fas ? 
- Doncs segueixo practicant amb la 

bateria.

-----------

En un examen, el professor diu a un 
alumne que no ha sabut respondre cap 
pregunta:

- Li faré una darrera pregunta: si la sap 
contestar l´aprovaré. Quants pèls hi ha a la 
cua d´un cavall?

- Trenta mil cinc-cents vuitanta-tres
- I com ho sap?
- Perdoni, professor, però això ja és una 

altre pregunta.
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REFRANYS DE PAGÈS

El camp ben adobat dóna el fruit més granat.

Terra reposada, sempre aprofi tada.

Terra negra fa bon blat, terra blanca la meitat.

La terra sempre vetlla: quan no dóna un any dóna l’any 
vinent.

La terra manté a tothom del món.

No hi ha mala terra per unes bones mans.

Terra, si no reposa, es torna sorra.

A la terra, dóna-li i et donarà.

Val més poca terra treballada que molta abandonada.

El Sol, el gall i els estels són els rellotges del pagès.

Qui té terra i casa vora el riu, quan un plora l’altre riu.

A càrrec d’Antònia Balagué

Pare, he 
pecat...!

Sí. Ho 
sé tot!

!
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Tu ets Llobregós

Fes un regal

Regala Llobregós

...regala’t !
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Esports

BÀSQUET

Ramon Castellà.- El dia 2 de juny passat es va fer un 
emotiu homenatge al nostre veí Jordi Rotés, de cal 
Martina, organitzat pel Club Bàsquet Torà d’on era 
jugador... El memorial va consistir en un partit entre 
l’equip local i el Club Bàsquet Calaf; acte seguit es 
va fer un parlament en la seva memòria per part del 
president del club toranès, Joan Miramunt, que podeu 
llegir al destacat. 

PARLAMENT DEL 
PRESIDENT DEL 

C.B.TORÀ

Bona tarda. Voldria donar les gràcies a tots els 
assistents avui aquí presents, molt especialment 
als familiars i amics. Som i volem ser partícips 
d’aquest petit homenatge que des del Club Bàsquet 
Torà li hem volgut atorgar al Jordi. Agrair també al 
Club Bàsquet Calaf, que també n’hagi volgut ser 
partícip.

El Jordi ha format part del nostre club 5 anys. 
Durant aquest temps ha fet molt bones amistats, 
bons companys… i ha deixat una empremta espe-
cial, ja que era una persona alegre, treballadora, 
senzilla, fàcil de tractar, agradable, positiu, amb un 
riure sincer i molt particular. Combinava com podia 
el bàsquet amb la feina a casa, l’estudi, la núvia… 
Quantes vegades s’havia fet volta a l’anar a jugar 
a un partit per portar-lo o deixar-lo a Balaguer… 
Era una persona entranyable, digna d’admirar 
com a company, com amic i com a rival també, 
perquè segur que el recordaran bé com un pivot 
baixet, però contundent, que hi posava allò que 
realment toca posar. No tenia por… Era dur… Als 
entrenaments quan et defensava ell… Buff… Avui 
em tocarà suar… Però això sí, ell sempre portava 
una rialla a la boca, disposat sempre a treure’t un 
somriure. Era un gran jugador i millor persona.

I ara, el Jordi ens ha deixat. Ha marxat. Sense 
poder-nos dir adéu, ja no el tenim entre nosaltres… 
Però SI el tenim i tindrem a dins nostre. Cadascú 
de nosaltres el recordarà pels petits records que 
compartíem amb ell i això el mantindrà viu. Mai 
t’oblidarem. Com a homenatge i record, hem volgut 
fer una camiseta amb el seu sobre-nom Martina i 
el seu exclusiu número 19, ja que ningú més lluirà 
aquest dorsal. Et trobarem a faltar, Martina. Ha 
estat un plaer tenir-te amb nosaltres.

Tot seguit, farem un minut de silenci pel nostre 
Martina.

Memorial Martina
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Esports

FUTBOL SALA

Fi de temporada: el Castellfollit debuta en 
Preferent i acaba la lliga amb nota

 Com tots els lectors sabeu, a fi nals de l’estiu de 2004, 
gràcies a l’esforç i ambició del jovent de Castellfollit, 
es va crear per primera vegada un club de futbol sala 
al poble. Ara, a punt de complir el desè aniversari el 
club ha millorat en tots els aspectes.

L’equip, tot i pujar de nivell com ho ha fet, encara 
està format majoritàriament per jugadors del poble, ja 
que tots els jugadors han crescut a Castellfollit, amb 
l’excepció del “Coco”, el “Santi” i el “Francesc”, als 
quals se’ls ha de reconèixer i admirar la capacitat de 
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Solucions 
als passatemps 
de la pàgina 49

Sudoku

Endevinalles: 1.- la lluna 
2.- la mare 3.- Froilán (sempre 
s’agafa abans un mentider que 
un coix)

sacrifici i implicació 
que han tingut amb 
aquest projecte.

Després d’acabar 
moltes temporades 
amb una classifi cació 
pròxima a l’ascens 
directe, la tempo-
rada 2011/12 es va 
aconseguir l’objectiu 
buscat i vàrem poder 
assaborir el gust de la 
victòria amb l’ascens 
a Preferent.

A q u e s t  a n y , 
l’equip ha debutat a 
Preferent. Contra tot 
pronòstic, l’equip va començar la temporada gua-
nyant molts partits i estant situat, fi ns a l’equador de 
la competició, en les posicions de privilegi, situant-se 
en certs moments en posicions d’ascens a la categoria 
superior; tot i això, a conseqüència de moltes lesions, 
algun arbitratge desfavorable i als alt i baixos que es 
produeixen durant la temporada, l’equip va caure fi ns 
a mitja taula, on ens hem mantingut fi ns a fi nal de 
temporada. En conclusió un gran èxit.

M’agradaria destacar, per sobre de tot, la unió 
que hi ha hagut entre els jugadors i els afi cionats. 
Com a locals, el públic que acudia al pavelló de Torà 
era molt nombrós, ajuntant-se castellfollitencs i molts 

altres de la Vall del 
Llobregós; convertint 
la pista en una “bom-
bonera” que animava 
en tot moment els 
jugadors. No sols 
això, sinó que quan 
l’equip ha jugat com 
a visitant, s’han des-
plaçat molts aficio-
nats del Castellfollit 
provocant que, en 
nombroses ocasi-
ons, hi hagués més 
afi cionats de l’equip 
visitant que del local. 
He de dir, que en la 

meva opinió aquest és el gran èxit del club.
Per últim, vull aprofi tar aquest mitjà per fer un 

prec als jugadors i a la Junta. S’ha aconseguit una 
gran victòria, però el gran èxit que podeu aconse-
guir és assentar les bases perquè això no pari i les 
generacions que vénen darrere puguin gaudir-ne i 
sentir-se amb el deure i la responsabilitat de continu-
ar amb aquest projecte. Sóc conscient que es tracta 
d’un esforç més, però aconseguir aquest objectiu 
signifi carà que cap dels esforços fets, haurà estat 
realitzat en va.

Pere Torreguitart Serra

Classifi cació

Cal destacar, per sobre de tot, 
la unió que hi ha hagut entre 
els jugadors i els afi cionats

“
”
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UNA FOTO
PER RECORDAR...

Fotografi a d’una de les primeres reunions del consell 
de redacció a la biblioteca de Torà. L’any 2003, un grup 
de persones es va plantejar la possibilitat d’editar una 
revista que aglutinés els pobles de la Vall del Llobregós, 
arran d’una proposta de l’Ajuntament de Torà de fer una 
publicació municipal. Després de mesos d’estudiar la 
viabilitat del projecte i de buscar persones dels diferents 
pobles per formar el consell de redacció, l’agost d’aquell 
any va sortir el primer número.

Editada per l’APACT, està feta, redactada, disse-
nyada i maquetada per una colla de voluntaris i volun-
tàries que dediquen una part del seu temps i dels seus 
coneixements a afavorir la cultura, la comunicació i la 
cohesió social dels diferents pobles de la vall. 

En un principi volíem fer una publicació de 32 
pàgines. La zona –pensàvem– no donava per més i 
no tindríem material sufi cient per a omplir moltes pàgi-
nes. El primer número, però, va sortir de 44 pàgines, 
el segon de 56 i a partir d’aquell moment no ens hem 
volgut moure d’aquesta última quantitat de pàgines, amb 
una periodicitat bimestral, tot i que moltes vegades ens 
sobra material per a un número posterior. És membre 
de l’Associació Catalana de la Premsa Comarca.

Gràcies a la col·laboració de les empreses que s’hi 
anuncien, als subscriptors i lectors i, sobretot al volunta-
riat, s’ha arribat al 10è aniversari d’una publicació que 
té una tirada de 700 exemplars. Una història curta amb 
projecció de futur.

... els inicis de la revista
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